
Világ proletárjai, egyesüljetek!

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

A bakonyai üzem KISZ-szervezetének számvetése

Erősödik a fiatalok aktivitása
Minden nap közelebb 

hozza azt az időpontot, 
amelyre már az egész év 
folyamán nagy lelkesedés
sel készült és amely elé

A viták folyamán meg
nőtt fiatal dolgozóink ak
tivitása, többek között ki
fogásolják, hogy az ifjúsá
gi lapok, a rádió keveset

egyre nagyobb várakozás- foglalkozik a munkás ifjú- 
sál tekint egész ifjúságunk: Sággal, ezen belül a bá- 
közeledik a KISZ VIII. nyász fiatalok problémái- 
kongresszusa. Üzemünk ok- val. E fórumoknak többet 
tóber 28-án megtartott pb- kellene foglalkozni az egyes 
ülésének is ez volt egyik iparágak bemutatásával, 
fő napirendi pontja. Czuni népszerűsítésével, amelyek
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A magyar sajtó 
napján

1918 december 7-én jelent meg a vörös 
Újság első száma, e nap 
évfordulóján ünnepeljük a 
magyar sajtó napját. Szer
kesztő bizottságunk, válla
lati lapunk minden munka
társa nevében szeretettel 
köszöntjük ez alkalomból 
lapunk „nagy testvéreit”, 
az idősebbnek, tekintélye
sebbnek kijáró tisztelettel.

Napjaink rohanó tempó
ja felfokozott igényeket tá
maszt a sajtóval szemben. 
Mérhetetlen mennyiségű 
esemény és információ kö
zül kell a legfontosabba
kat kiválasztani, feldolgoz
ni és az olvasókhoz eljut
tatni. Bátran kell kiállni a 
jó ügy mellett és harcolni 
a fogyatékosságok ellen. 
Foglalkozni kell minden 
olyan problémával, ami 
adott időben az olvasókat 
érdekli. Napilapjaink, heti
lapjaink mindinkább meg
felelnek ezeknek a követel
ményeknek. Mindenki ta
pasztalhatta megyei lapunk 
intenzív fejlődését, mely
nek hatását mindennél 
jobban bizonyítja az előfi
zetők számának állandó 
emelkedése. Felvetődik a 
kérdés, hogy a napi-, vagy 
heti sajtó, illetve egyéb tö
megkommunikációs eszkö
zök mellett van-e egyálta
lán helye a vállalati, üze
mi sajtónak? Határozottan 
állíthatjuk, hogy igen.

Megállapított tény, hogy 
amikor a TV, a rádió, sőt 
a napi sajtó mindennap el
viszi a világ híreit a laká
sokba, akkor az emberek 
szívesen veszik, ha saját 
szűk körükről, saját mun
kahelyük problémáiról, 
eredményeiről, eseményei
ről olvashatnak.

Nem kívánjuk e helyen 
méltatni lapunk érdemeit, 
de az a tény, hogy évről 
évre dolgozóink közül több 
mint másfélszázan juttat
ják cl írásaikat szerkesztő
ségünkhöz és előfizetőink 
száma is állandóan növek
szik, bizonyítja, hogy a 
Mecseki Ércbányásznak he
lye van és feladata a vál
lalat életében.

Célunk tovább szolgálni a 
szocializmus ügyét, hogy is
mertessük az egyes mun
katerületek eredményeit, 
átadjuk az élenjárók ta
pasztalatait. Felhívjuk a fi
gyelmet a lazaságokra, hiá
nyokra, problémákra. Sze
retnénk munkánkat úgy 
végezni, hogy célkitűzésein
ket, elképzeléseinket, la
punkat minél több dolgo
zónk érezze, tekintse saját
jának.

A magyar sajtó napján 
köszöntjük munkatársain
kat, köszöntjük azokat, 
akik csak a továbbiakban 
keresik fel írásaikkal la
punkat, és köszöntjük la
punk széleskörű olvasótá-

. borát.
SZERKESZTŐ
BIZOTTSÁG

 
Ötvenhárom éves a párt

1918. november 24-én, 53 éve, hogy megalakult 
a Kommunisták Magyarországi Pártja. Ezzel új fe
jezet kezdődött, a magyar munkásmozgalom történe
tében. A Kommunisták Magyarországi Pártjának meg
alakulása a magyarországi osztályharc belső szükség
lete és egyben az ország fejlődésének is feltétele 
volt. Alig négy hónappal a kommunista párt meg
alakítása után Magyarországon győzött a proletár
forradalom, megalakult a Tanácsköztársaság, létrejött 
a proletáriátus diktatúrája, a munkások és parasztok 
hatalma. Az első magyar proletárdiktatúra bebizonyí
totta, hogy a marxizmus—leninizmus elmélete általá
nos érvényű, nemzetközi tanítás. A kedvezőtlen nem
zetközi erőviszonyok egy negyed évszázadra visszave
tették a szocializmus, a proletárforradalom ügyét Ma
gyarországon.

1944 szeptemberében megkezdődött és 1945. ápri
lis 4-én befejeződött országunk felszabadítása. A Ma
gyar Kommunista Párt 25 esztendős illegális harc 
után, felszabadult országban folytathatta tevékenysé
gét. A Szovjetunió, mint felszabadító teremtette meg 
a lehetőséget a demokratikus átalakításhoz, a szocia
lista fejlődéshez. A párt vezetésével rendkívül nagy 
eredmények születtek a felszabadulást követő évek
ben. A rombadöntött ország újjáépült, a nagy földbir
tokot kiosztották a parasztoknak, a gyárakat, bányá
kat, bankokat államosítottuk, népgazdaságunkat szi
lárd alapokra állítottuk. 1946—49 között kétszeresére 
nőtt az ipari termelés, emelkedett a nép életszínvo
nala, s mind bátrabban kezdett átalakulni a társada
lom szociális és kulturális arculata. Pártunkban azon
ban — amely felmérhetetlen érdemeket szerzett a 
szocialista átalakulásban — halmozódtak az ellent
mondások is. Már az illegalitás időszakában jobb és 
baloldali elhajlásokkal küzdött soraiban, s az akkori 
nehéz körülmények között nem tudta ezeket véglege
sen, megnyugtató módon leküzdeni. A felszabadulás 
utáni első időszakban pedig ereje javát a sürgős na
pi állami és gazdasági feladatok megoldására fordí
totta, s ennek sikereit túlértékelve a hatalom körül
ményei elbizakodottá tettek számos kulcsponton dol
gozó vezetőt. A pártvezetőség a személyi kultusz kö
vetkezményeként elméleti és politikai hibákat köve
tett el. A párt válsága 1956-ban az osztályösszeütkö
zés legélesebb formájához, a fegyveres ellenforradal
mi kísérlethez vezetett. A győzelmeket tehát időnként 
vereségek, a helyes lépéseket tévedések és kudarcok 
váltogatták, de a legfontosabb, hogy a párt mindig 
tanult hibáiból és ki tudta javítani ezeket, mindig hű 
maradt történelmi hivatásához, ahhoz az úthoz, ame
lyen megalapítói 1918-ban elindultak. A dolgozó né
pünk legjobb fiait tömörítő élcsapat ma már a szo
cializmus teljes felépítésén dolgozik. A magyar nép 
bizalmából övezve tudásban, tapasztalatokban meg
erősödve töretlenül küzd a munkásosztály diadaláért, 
a dolgozó nép jólétéért, a békéért.

Csősz Jenő

Megnyílt Újmecsekalján 
a fotoműterem és laboratórium

Az ország legjobban fel
szerelt és berendezett mű
terme és kidolgozó labora
tóriuma nyílt meg a 17 
emeletes lakóház földszint
jén. Harmonikus színek fo
gadják a belépőt. A mű
terem falai fehérek, szür
készöld műanyag borítja a 
padlót, az egyik sarokban 
lila fotelok dohányzó asz
tallal. Ez a sarok családi 
felvételek készítésére van 
berendezve. A másik rész
ben játékok: sárga mackó, 
autó, labda, baba, fehér ku- 
tyus, fekete iskola tábla és 
még sok más játék, mind 
a gyerekek számára. Mind
ez annak érdekében, hogy 
játszás közben, észrevétle
nül lehessen fényképezni a 
gyerekeket. A műterem kö
zepén a 75 ezer forintos 
japán fényképezőgép, a 
menyezeten irányítható 26 
ezer kW teljesítményű cseh 
világító berendezés. A kör
nyezet és a berendezés a

Zoltán csúcsvezetőségi tit
kár itt ismertette a vezető
ség jelentését a kongresz- 
szusra való felkészülés ta
pasztalatairól. Az előkészü
letek első szakaszában, má
jus hónapban lezajlottak a 
vezetőségválasztó taggyűlé
sek és a csúcsküldöttgyű
lés. Alapszervezeteink
egyik fontos napirendi 
pontja azóta is: hogyan fej
lesztjük tovább a KISZ- 
munkát, hogyan tegyük

segítséget adnának a pálya- 
választáshoz is. Nagyon 
hasznos lenne ifjúsági na
pilap beindítása is. Bírá
lat érte a továbbtanulási 
lehetőségeink korlátozott
ságát, mivel ahhoz rendsze
rint csak akkor járulnak 
hozzá, ha az üzemi, vagy 
vállalati érdekkel találko
zik. A KISZ politikai ok
tatás keretében az MSZMP 
ifjúságpolitikai határoza
tait, a X. pártkongresszus

Megrendeztük a Ki minek 
mestere mozgalomban az 
üzemi vájár- és technikus 
vetélkedőt, amelynek nyer
tesei résztvettek a vállalati 
vetélkedőn is. Műszaki dol
gozóink KIM-KIT dolgoza
tokat készítenek. Szeptem
berben az alapszervezetek 
titkárai Orfűn 4 napos to
vábbképzésen vettek részt. 
Szoros kapcsolatot tartunk 
az üzemi gazdasági, társa
dalmi, politikai szerveivel. 
Bátran elmondhatjuk véle
ményünket, kikérik javas
latainkat, erkölcsi, anyagi 
támogatást adnak, összes
ségében azt mondhatjuk — 
összegezte az eredménye
ket a csúcsvezetőség jelen
tése —, hogy a kongresz- 
szusra való felkészülés ak
tivitását tovább tudjuk nö
velni, és KISZ szerveze
teink készen állnak, hogy 
a maguk területén tettek
kel harcoljanak a VIII. 
KISZ kongresszus határo
zatainak eredményes vég-

vonzóbbá, színesebbé a po- dokumentumait is feldől- 
litikai, kulturális rendezvé- goztuk. Méltóan megünne- 
nyeket, hogy ezek adjanak peltük népünk nagy törté
maradandó élményt, és a nelmi eseményeinek évfor-
politikai tartalom mellett dűlőit. Gyűjtést rendeztünk i óhajtásáért. A vita kiegé- 
elégítsék ki a fiatalok szó- a „fényt a tanyai iskolák- { ieíentést továbbirakozási igényeit is. A sza- nak” címen, majd résztvet- szl"e. a jelentest, további
badidő hasznos és tártál- tünk a „takarót Vietnam- segítséget adott az ifjúsági
más eltöltésének érdeké- nak” akcióban is. Két na- mozgalom ' feladatainak
ben kutatni kellett azt is, ! pos társadalmi munkaak- meghatározásában.
hogyan lehet az utazási le- ciót szerveztünk a balaton
hetőségeket bővíteni. I fenyvesi úttörőtáborban. Nagy Sándor

NAPIRENDEN: a vállalati étkeztetés helyzete
A vállalati szakszerveze

ti bizottság rendszeresen 
megtárgyalja a dolgozók 
széles rétegét érintő kérdé
seket. A november 5-én 
megtartott ülésen védő- 
és üzemi étkeztetés problé
mái kerültek napirendre. 
Az írásos beszámoló jelen
tés összefoglalta az ered
ményeket és hiányosságo
kat. Megállapította, hogy 
az étkeztetést végző Me
cseki Vendéglátó Vállalat
— a nyersanyagbeszerzési 
nehézségek, szállítási és 
munkaerő problémák, ár
emelkedések stb. ellenére
— alapvetően ellátja a fel
adatát. Nagy erőfeszítése
ket tesznek, — a lehetősé

geket figyelembe véve —, 
hogy zavartalan legyen a 
dolgozóink kiszolgálása. A 
többször végrehajtott ellen
őrzés megállapította, hogy 
a szerződésben előírt nyers
anyagnormákat betartották, 
és a meghatározott kalória 
mennyiség is biztosítva 
volt. A szolgáltatás volu
menére jellemző, hogy a 
múlt éyben a védőétkezte
tés költsége 15,5 millió fo
rint, az üzemi normálétkez
tetésé pedig 4 millió forint 
volt vállalatunknál.

A jelentés részletesen 
foglalkozott a hiányossá
gokkal is, amely egyrészt 
vállalatunkat, másrészt a 
Vendéglátó Vállalatot ter-

munkát nagyban elősegíti, 
mondja Jobb Jánosné, a 
műterem vezetője. Reggel 
8-tól este 8-ig tartanak 
nyitva. Húsz százalékos 
kedvezményt nyújtottak a 
lakoságnak a nyitás nap
jától november 20-ig, min
den elkészült fénykép után. 
Terveznek egy karácsonyi 
akciót, amikor az ünnepek 
alkalmával szintén kedvez
ményes áron készítik a 
felvételeket. Gondolnak 
gyermek szépségverseny 
rendezésére is.

A központi kidolgozó és 
a laboratórium, amely már 
október 1-én megnyílt, régi 
igényeket elégít ki. A fel
szerelések és a bútorok egy 
része új, korszerű, cseh és 
nyugatnémet rotációs szá
rítógép, filmszárító, kép
mosó stb. Boronkai Zoltán, 
a Fényszöv műszaki veze
tője elmondja, hogy húsz 
műterem részére végeznek

munkát. Harminc—har- de ha az igény megnő, le-
mincöt dolgozó végzi itt hetséges lesz ezeknek a 
munkáját ideális körűimé- munkáknak az elvégzése 
nyék között. Színes dia- és Js.
mozgófilmek kidolgozásá
val még nem foglalkoznak, IlJ-né

heli. A Vendéglátó Válla
latot egész sor kérdésben 
marasztalták el, amelyből 
az alábbiakat emelhetjük 
ki: kevés a felszolgált fő
zelékféle, gyümölcs, tészta; 
az edények nem tiszták; az 
elmosott tányérokat nem 
törlik, illetve nem szárít
ják meg, s a benne tálalt 
ételek vizesek lesznek; ke
vés az étkészlet, sótartó, 
szalvéta stb.; nem megfe
lelő a konyhai fogyóeszkö
zök selejtezése; az ételek
ben többnapos kenyeret ad
nak; kevés az ételek vá
lasztéka; az éttermek tisz
taságával és belső karban
tartásával is problémák 
vannak.

Vállalatunk részéről is 
merültek fel fogyatékossá
gok. Legnagyobb probléma, 
hogy az egyes éttermek, 
konyhák külső állapota 
igen elhanyagolt. A beázá
sok miatt a belső vakolat 
lehullt. Az üzemi konyhák
ból a tálalókba való étel- 
szállítás nem megfelelő, 
esetenként nem felel meg 
a követelményeknek a biz
tosított gépkocsi tisztasága. 
Az üzemi szervek nem 
vesznek részt a szerződés
ben vállalt kéthetes étla
pok elkészítésében. Nem 
elég hatékony az üzemi 
gazdasági és szakszervezeti 
szervek ellenőrzése. Sok 
esetben azonnal rendezhet
nének egyes problémákat, 
megfelelő ellenőrzés esetén.

A vitában felszólalók 
megerősítették a jelentés
ben foglaltakat. Különösen 
bírálták a hideg csomagok 
minőségét, kiszolgálását és 
tárolási problémákat. Sza
badszombaton és vasárnap 
ugyanis a konyha nem üze
mel, ezekre a napokra a 
csomagokat előre elkészí
tik, amelyek minőségileg 
romlanak a helytelen táro
lás következtében. A vál
lalati szakszervezeti bizott
ság háromtagú bizottságot 
jelölt ki, hogy a felmerült 
problémák alapján készít
senek egy intézkedési ter
vet a hiányosságok meg
szüntetése érdekében. Az 
ülésen részt vettek a Ven
déglátó Vállalat képviselői 
is, és remélhető, hogy kö
zös összefogással lényege
sen csökkenteni lehet az 
étkeztetés területén fenn
álló problémákat.

Juhász Károly
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Nagyon hasznos, sokat ígérő kezdeményezés

Segítségadás szocialista módon
A tömegtájékoztatás hatásos eszközei

A hangos híradó szerkesztő bizottságok tapasztalatcseréje a Il-es üzemben

A vállalati pb agitációs 
propaganda osztályának 
munkaprogramja több más 
fontos feladat mellett célul 
tűzte a hangos híradókat 
üzemeltető bizottságok ta
pasztalatcsere jellegű ta
lálkozójának megszervezé
sét. A találkozót a II. 
üzemben október 22-én tar
tottuk meg. Ügy vélem, a 
hangos híradó — a dolgo
zók tájékoztatásában és az 
agitációban betöltött — 
fontos szerepe közismert, 
így arról bővebben nem 
kell szólni. Az helyett, ha 
röviden is, de említést ér
demlő, a találkozón részt- 

I vevő elvtársak egységes 
i megállapítása. Elsőként em- 
I lítem azt a közös véleményt, 
hogy a II. bányaüzemben 

I a hangos híradó szervezett-
AZ ARCOK
A mosolyuk is más, mint 

a többi gyereké. Pici múl
tuk szomorúsága, a bennük 
lecsapódott tragédiák, a 
megtudott, vagy csak meg
sejtett magány jeleit vise
lik. Ápoltak, tiszták. Álla
mi gondozottak, A csertői 
volt Festetich kastély a bi
rodalmuk. Hinták, mesehá
zak, a gyermek képzelet 
megelevenedett világa a 
park. Óriási fái alatt van 
aki első önálló lépéseit ta
nulgatja. Háromtól tizen
nyolc éves korig nevelik 
itt a gyerekeket. 6,5 mil
lió forintot „ér” a modern 
iskola és az alsótagozatos 
kollégium, ahogy itt mond
ják a Pavilon. Nemrég ké
szültek el. Koszerűek, hi
giénikusak. önkéntelenül 
óvatosan lép a látogató, 
nehogy megzavarja a 
rendből és az ízléses be
rendezésből áradó intimi
tást. A nevelők arca is kü
lönös. Száz szülő mosolyát, 
szeretetét és türelmét kell 
pótolni. Fáradtak.

A KONVOJ
Hét, nyolc személyautó. 

„Maszek” kocsik. Szigorú 
rendben sorjáznak a bekö
tő úton, bújnak el, majd 
tűnnek elő a csertől Álla
mi Gyermekotthon előtt 
húzódó völgyből. Utasai az 
ÉDÜ dolgozói, szocialista 
brigádtagok, vezetők. A 
kocsikban ajándékok, úttö
rő csapatzászló, és valami, 
aminek nincs térfogata, de 
mindezeknél többet ér: jö
vő iránti felelősség, önzet
len és őszinte szeretet, se
gíteni akarás. Négy éve 
kezdődött az a spontán pat- 
ronálási akció, mely most 
mérföldkövéhez érkezett. A 
dr. Münnich Ferenc szocia
lista brigád társadalmi 
munkája nyomait viseli a 
park, a felújított játékok, a 
hinta, a gondozott utak. 
Pálfi József, a dr. Münnich 
brigád vezetője: — Sokat 
dolgoztunk, örömmel jö
vünk minden alkalommal. 
A gyerekek már ismernek 
bennünket. Aki egyszer 
látta őket, biztos, hogy új
ra visszajön.

AZ ÜNNEP
Az iskola tágas előcsar

nokában dobszó üdvözli a 
vendégeket. Ünnepi csapat
gyűlésre sorakoztak fel a 
kispajtások. Irodalmi mű
soruk a Nagy Októberi 
Szocialista Forradalom epi
zódjait eleveníti fel. Ked
vesek, megindító az igye
kezetük. Pálffy Norbertné, 
a Zója szocialista brigád 
vezetője adja át brigádja 
ajándékát a csapatzászlót, 
melyre felkerül a többi pat
ronáló szocialista brigád 
szalagja is. Fodor Ferenc 
alezredes, a fegyveres erők

képviseletében esketi fel a 
kisdobosokat. Öröm csillog 
a gyermekszemekben. A 
nevelői szobában szerződést 
írnak alá, az otthon igaz
gatója, az ÉDÜ gazdasági 
és társadalmi vezetői. Az 
ötéves népgazdasági terv
vekkel összhangban meg
pecsételték a két intéz
mény kapcsolatát. Politi
kai továbbképzés, úszóme
dence a parkban, az ud
var világítása, játékok ké
szítése, és még sok konk
rét vállalás.

AZ ÜZEM
Háromszoros Élüzem, a 

Szocialista munka üzeme. 
A termelés és a társadal
mi tevékenység magas fo
kon szervezett. A felgyü
lemlett politikai és társa
dalmi energia kisugárzik. 
A patronálási mozgalom 
fejleszti a szocialista bri
gádok kollektív szellemét, 
szervezettségét, és így visz- 
szahat a termelésre is. 
Bimbó Józsefet, az üzem 
vezetőjét kérdezem: ön 
rendelkezik talán beosztot
tai szabadideje, és gépko
csijai felett? Nevet. — A 
kollektíva rendelkezik az 
enyémmel is. — Egy pi
ros Skodára mutat.

Murányi Katalin, a Ba
ranya megyei Tanács Mű
velődési Osztályának főelő
adója: — Nagyon hasznos, 
sokat ígérő kezdeményezés. 
Köszönjük.

Zsikó János

A ssövetkezeti lakások
és a garázsok ügyében hallottuk
Mint azt korábban hírül 

adtuk, vállalatunk keresi a 
lehetőséget szövetkezeti la
kások építésére. Terveink 
szerint 180 lakás épülne az 
építők betonüzemének he
lyén, a Dr. Veress Endre 
és Építők útja közötti te
rületen. A lakásokkal 
együtt kereskedelmi létesít
mények is épülnek. Ezek 
leendő gazdáit is megtalál
tuk, akik rendelkezésünk
re bocsátják az építkezés
hez szükséges pénzt. Élhá
rult tehát az építés elől az 
egyik akadály, de előlépett i 
a következő: a jelenlegi ho- 
ribilis építési ár. Ugyanis 
egy 55—57 négyzetméter 
alapterületű lakás építési 
költsége jelenlegi árakon 
300 ezer forint lenne. Fel
tűnően magas ár ez! Más 
megyékben, ahol a lakások 
árában a telek ára is ben
ne van, egy hasonló lakás 
jóval olcsóbb. Űgylátszik 
másoknak is feltűnt a me
gyei építőipar drágasága és 
most vizsgálják a tervezés, 
a panelüzem és az építő

öcsi.
Egy atya soha nem lehet 

engedékeny, még akkor 
sem. ha másodszülött fiú
gyermeke csak másfél ke
mény évet ért meg. Az 
őszi verőfényben a nyitott 
erkély ajtó előtt ülve elém 
totyog az említett ember
ke, kezében cigarettatár
cámmal és öngyújtómmal. 
Nyújtja felém és kedvesen 
mondja: etitkeiii... Igen, 
igen kisfiam, aranyos vagy! 
Erre ő szokatlan fürgeség
gel az erkélyen terem, s a 
negyedik emeletről kihajít
ja szenvedélyem tárgyait. 
Kezeit elégedetten ' össze
csapkodva újra elém áll, 
s újfent kijelenti: etit
keiii... Hát valóban: én 
mondtam, hogy igen.

Gyuszika.
A víznek az a tulajdon

sága is meg van, hogy pá
rolog. Akkor is párolog, ha 

■ akváriumban van, és ha
lak is előfordulnak benne, 
ötéves fiam, aki nincs ez
zel a kémiai ténnyel kellő
en tisztában, komolyan 
rruistrálgatja az akvárium 
csökkent vízszintjét, majd 
felém fordulva komolyan 
kijelenti: Apu; A halak ma 
megint sok vizet megittak!

Anyuka.
A családban mindig a 

nő akarata érvényesül, még 
akkor is, ha a férj paran

ipari vállalat lehetőségeit 
egy ugyanolyan értékű, de 
jóval olcsóbb lakástípus ki
alakítására. Amikorra e té
ren változás lesz (1973) ak
kor kezdenénk mi is a szö
vetkezeti lakásépítés tény
leges szervezését. A másik 
nehézség — ami szintén 
sok embert tart vissza — 
az, hogy az OTP csak 150 
ezer forint kölcsönt tud ad
ni maximálisan.

Tájékoztatás szerint re
mélhetőleg a jövő tavaszra 
a kölcsön maximális össze
ge is magasabb lesz.
VÁRHATÓ FEJLEMÉNY 
GARÁZS ÜGYBEN

A garázs tulajdonos ol
vasóinknak, akik meglehe
tősen rosszallással fogadták 
a PIK díjközlő levelét, a 
következőket tudjuk elmon
dani. A Városi Tanács — 
mint a PIK felügyeleti ha
tósága — vizsgálja annak 
lehetőségét, hogyan lehet
ne garázs fenntartó szövet
kezetét létrehozni. Így csak

csol. A napokban, amikor 
kényelmesen üldögéltem a 
fotelban, feleségem kijelen
ti: most pedig felmosom a 
szobát. Abból nem lesz 
semmi, feleltem kedvesen. 
Ebben aztán egy fél óra 
vita után szépen meg is 
egyeztünk. Akkor viszont 
lemosom a szekrény tete
jét, mondja ő. Jó, mondom 
én, mert egy jó férj enged 
a feleségének, s különben 
is ott nem ülök. Hokedli, 
ultrás víz a lavórba, rongy. 
Lavór a földön, feleségem 
a hokedlin, rongy a szek
rény tetején, öblíteni kell! 
Feleségem lelép. Mégis ne
ki lett igaza. Felmosta a 
szobát.

Apuka (azaz Én).
Női focimeccs a tévében, 

amit szigorú kritikával né
zek. Nem én vagyok az 
első, aki a női labdarúgás 
kérdését feszegeti, de ment
ségemre szolgáljon, nem 
magasabb szempontból te
szem, hanem leszűkítem a 
kérdést a szurkolókra, sőt 
a szurkolóknak is csak egy 
kisebb, de kétségkívül ki
terjedt részére: saját ma
gamra! Le kell szögeznem! 
A női labdarúgás nem ér
dekel. A nők labda rúgói 
viszont rendkívüli módon, 
mert úgy érzem ezek kö
zelítik meg leginkább a lé
nyeget. ..

B. Gy.

a telek használatáért kel
lene fizetni és a szövetke
zet gondoskodna az állag 
megóvásról. Felmerülhet 
esetleg a telkek megvásár
lása is, természetesen szö
vetkezeti formában. Azon 
időszakban, amíg a legol
csóbb tarifát kell fizetni, 
döntenti fognak a saját 
erőből épült garázsok ügyé
ben. Addig viszont — ké
rik a tulajdonosokat — fi
zessék a bérközlésben fel
tüntetett havi díjat.

G. M.

imArozís
ALEXOVICS MIHÁLY
31 eves mozdonyvezető, 
a Il-es sz. bányaüzem 
dolgozója 1971. novem
ber 25-én, baleset kö
vetkeztében elhunyt. 
Emlékét kegyelettel 
megőrizzük!

ségében, tartalmi vonat
kozásában és az elvtársak 
erőfeszítéseiben örvendetes 
fejlődést, igen komoly szín
vonalú tevékenységet ta
pasztaltunk. Az üzem gaz
dasági, politikai és társa
dalmi vezetői a hangos 
híradó szerkesztő bizottsá
ga számára meghatározott 
időszakra vonatkozóan té
ma tervet ad, és konkrétan 
meghatározzák azt a fele
lőst is, akinek kötelessége
— határidő megjelöléssel
— a hangos híradó szer
kesztő bizottság tájékozta
tása. A szerkesztő bizottság 
a felelős elvtárssal a téma 
terjedelmétől, közérdekűsé
gétől függő időtartamú —• 
interjút készít, amit mag
nóra rögzítenek és a dol
gozóknak lejátszanak.

Követésre érdemlő meg
oldásnak véljük ezt a rend
szerességet, valamint azt, 
hogy az üzem vezetői a 
hangos híradó működésé
nek dologi, anyagi és sze
mélyi feltételeit messzeme
nőkig biztosítják. Egységes 
véleményként hangzott el, 
hogy a hangos híradók kí
vánt színvonalú üzemelte
tése érdekében — az üze
mi önállóság meghagyása 
mellett — vállalati koor

Üzemünkben a pártbi
zottság felmérést végzett a 
vezetők és a dolgozók kö
zött kialakult kapcsolatok
ról. Ennek eredményéről 
kértem tájékoztatást Föl
des András elvtárstól, a 
pb-titkártól. A pb a veze
tők és a dolgozók kapcso
latának alakítását mindig 
fontos politikai feladatként 
kezelte, és az e téren tett 
erőfeszítések pozitív fejlő
déssel jártak. Jó dolog töb
bek között, hogy az utób
bi években a vezetés meg
találta a munka irányítá
sának azon módszereit, 
amelyek biztosítják a mun
kavégzéshez szükséges, a 
nyugodt légkört. Ennek 
eredményeként nőtt a 
munka hatékonysága, a 
vezetők és a dolgozók kö
rében a felelősség érzet. 
Üzemünk 1963 óta tervét 
évről évre teljesíti. Há
romszor nyertük el az „Él
üzem’’ címet, dolgozó kol
lektívánk 70 százaléka 
törzsgárda tag.

A vizsgálat nemcsak 
eredményeket állapított 
meg. A felmérés során ki
derült, hogy vannak veze
tők, akik a dolgozókkal 
szélsőséges és nem megen
gedhető hangnemben be
szélnek. Ezek a vezetők el
felejtik, hogy ők nemcsak

Dolgozóink írják
Tisztelt Szerkesztőség!

Vállalati lapunk útján 
szeretnénk eljuttatni észre
vételeinket a VOLÁN 12. 
vállalat egyik gépkocsive
zetőjéhez. Tudjuk, hogy 
nekik sem könnyű a szol
gálatuk, de kölcsönös jó
indulattal talán mégis 
könnyebb volna. De miről 
is van szó? November hó 
3-án úgy hozta a sors, hogy 
— sajnos néhány másod
perces késéssel érkeztünk 
(ugyanis ketten voltunk) 
futva az autóbusz állomás
tól a Bajcsy-Zsilinszky út
ra vezető utcácska torko
latához, ahová ugyanabban 
a pillanatban érkezett a 

I megállóból pontos időben I

dinációs bizottságot kelle
ne létrehozni. Ennek szer
vezeti feltételeit már a kö
zelmúltban megteremtet
tük, azonban érdembeni 
eredményt még nem tu
dunk felmutatni. A válla
lati koordinációs bizottság 
feladata a megnevezésből 
értelemszerűen következik, 
amelyen túl feladata a mű
sorcserék és a negyedéven
kénti bizottsági ülések 
megszervezése. Javaslat
ként hangzott el továbbá 
a műsorszerkesztés színvo
nalának növelése érdeké
ben, a Pécsi Rádió tapasz
talatszerző meglátogatásá
nak megszervezése. A ta
pasztalatcsere megerősítet
te azt a felismerést, hogy 
az emberek határozottan 
igénylik a hangos híradók 
munkáját.

Befejezésként kérem a 
hangos híradóval rendelke
ző üzemek vezetőit, tovább
ra is támogassák a hangos 
híradóval foglalkozó elv
társak munkáját, másrészt 
ezúton is köszönetemet ■ fe
jezem ki, a tapasztalatcse
re tartalmas lebonyolításá

lért a II. bányaüzem párt- 
bizottságának és a részt
vevő elvtársaknak.

Heller Alajos

szakmai vezetők, hanem 
politikai vezetők is, elfe
lejtik, hogy őket a párt és 
a munkás hatalom állítot
ta vezetőnek. A vezetőnek 
nemcsak a termelés kérdé
sével kell foglalkozni. Kör
nyezetükben jobban meg 
kellene ismerni a dolgozók 
családi és anyagi problé
máit is. Beszélni kell a 
szocialista brigádok nagy
szerű eredményeiről. Dol
gozóinknak is nagyobb ér
deklődést kellene tanúsíta
ni a demokratikus fórumok 
iránt. A termelési tanács
kozásokon bátrabban kelle
ne felvetni a még mutat
kozó hiányosságokat. Hiba 
az is, hogy az üzemi de
mokráciát sem tartják 
mindenhol teljes mértékig 
tiszteletben. Több vezető 
nem vonja be a társadalmi 
szervek képviselőit a ter
melés irányításának a meg
beszélésébe, a bérek, a pré
miumok és jutalmak elosz
tásába.

Az ilyen jelenség éppen 
olyan káros az üzemi de
mokráciára nézve, mint az 
amikor a társadalmi szer
vek képviselői nem élnek 
azokkal a jogokkal, ami
vel a dolgozók megbízásá
ból rendelkeznek.

Radó Nándor

, elindult autóbuszunk. (Az 
I ÉDÜ-höz induló 15,50-es 
csuklós járatról van szó.) 
A vezető a munkatársak 
figyelmeztetésére, no meg 
a kalauznő többszöri csen
getésére sem volt hajlandó 
kinyitni a kocsi ajtaját. 
Konokul továbbhajtott. Ké
sőbb tudtuk meg, hogy az 
autóbuszban ekkor eléggé 
feszült légkör alakult ki, 
ami gondolom egy kis jó
indulattal megelőzhető lett 
volna és akkor mi is in
kább dicsérő levelünket 
küldhettük volna a szer
kesztőségnek — továbbítás 
céljából.

Keller Gábor
Pécs, Vak Bottyán u. 2.

Vezetők és dolgozók kapcsolata az ÉDÜ-ben

A mi kis családunk
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A IV-es szállítóakna üzembehelyezése után

Az erőfeszítéseket siker koronázta
Keressük az újat, az ésszerűbbet

Beszélgetés Karsai Ernő bányamérnökkel
Valamikor május közepén cikket írtunk az üzemi 

lapban „Mikor üzemel a IV-es szállítóakna” címmel. 
Akkor a hátralevő feladatok ismeretében, igyekez
tünk a reálisnak tűnő üzemebehelyezési időpontot 
meghatározni, és ezt augusztusra jelöltük meg. Igaz, 
hogy csak a hónap utolsó napjaira, de végül is a 
sok éves erőfeszítést siker koronázta és az akna, lé
nyegében 1971. augusztus 27-c óta üzemel.

AMI
ELISMERÉST ÉRDEMEL

Ha visszatekintünk a be
ruházás jelentősebb állo
másaira, túlzás nélkül ál
líthatjuk, hogy az aknák 
mélyítése során, majd eze
ket követő szerelvényezési 
munkáknál, — különös te
kintettel az ismert termé
szeti viszonyokra — elis
merést és tiszteletet ér
demlő teljesítmények szü
lettek. Ugyanezt kell el
mondani az üzemi feltárási 
és előkészítő munkákról is. 
Nem ilyen egyértelműen 
pozitív a kép amikor a 
külszíni építőipari tevé
kenységet vizsgáljuk. A 
májusi cikkben is utaltunk 
rá, és ezt sajnos most csak 
megerősíthetjük, hogy a kb. 
nyolc hónapos késés; első
sorban az építőipari mun
kák sorozatos elhúzódása 
miatt következett be.

Most nem feladatunk az 
okok keresése, még kevés
bé ezek elemzése, annyit 
azonban meg kell állapíta
ni, hogy a manapság sokat 
vitatott beruházási egyen
súly hiánya itt is éreztette 
hatását annak ellenére, 
hogy részünkről mindig 
csak a legsürgősebb felada
tokra koncentráltunk, és 
későbbre soroltuk mindazt 
amit lehetséges volt. Is
mert tény, hogy egy fej
lett és szervezett iparral 
rendelkező országban a be
ruházások kétszer, három
szor olyan gyorsan való
sulnak meg, mint hazánk
ban. Nálunk kialakult egy 
olyan árpolitika, amely le
hetővé teszi, hogy egy 
építőipari vállalat, kétszer, 
háromszor hosszabb időre 
kösse le anyagi és műsza
ki eszközeit egy munkahe
lyen úgy, hogy mindemel
lett még nyereséges is le
gyen. Ennek törvényszerű 
következménye a rendelke
zésre álló erők dekoncent
rációja, a szervezetlen 
anyagelátás, a pazarlás és 
mindezek betetőzéseként a 
kritikán aluli munkafegye
lem. Mindenekelőtt az el
mondottakban lehet az épí
tőipari munkák késésére 
magyarázatot találni. 
BERENDEZÉSEINK 
KORSZERŰSÉGE

Alig több mint két hóna
pos üzemi tapasztalat alap
ján korai lenne még időt 
álló következtetéseket le
vonni az új létesítmények
re vonatkozóan. Röviden 
mégis szólnék arról, hogy 
mindenekelőtt a szállító- 
akna és a szorosan idekap
csolódó külszíni és föld
alatti berendezések, felsze
relések megfelelnek-e a ki
tűzött célnak — miután 
itt-ott nyilvánosságot is ka
pott —, mennyiben moder
nek, korszerűek ezek a lé
tesítmények. Semmi esetre 
sem kezdem azzal, hogy 
„Közép-Európa leg ...” stb. 
nemcsak azért, mert ez a 
jelzős felső fok elcsépelt 
és frázis ízű, hanem mert 
a szállítógépek energiaellá
tását, az aknában közleke
dő szállítóeszközöket, a 
szállítógépek kezelését, ve
zérlését illetően, vannak 
korszerűbb berendezések is. 
.És hogy a megyei lapban 
megjelent egyik cikkre 
utaljak, vannak persze 
olyan jelző és telefonberen

dezések, amelyekkel az ak
nában közlekedő kasokból 
állandó kapcsolat tartható 
a szállítógépésszel, de 
ilyen berendezések egy
részt a mi aknáinkban nin
csenek, másrészt nem is 
feltétlen meghatározói a 
korszerűségnek. Külön szól
nék a rakodóra beépített 
betoló berendezésekről, 
amelyek jellemzésére szin
tén nem használnék jelzős 
felsőfokot, ugyanakkor két
ségtelen, hogy a maguk ne
mében igen magas műsza
ki színvonalat képviselnek.

Végül is azonban nem az 
a döntő, hogy egy beren
dezés önmagában nézve 
mennyire modern, vagy 
korszerű, hanem az, hogy 
beilleszkedik-e az adott kö
rülmények következtében 
•kialakult művelési rend
szerbe, összhangban van-e 
a kialakult szállítási rend
szerrel, szállítási eszközök
kel. Ilyen alapon ítélkezve, 
öt termelő és két fogadó
szint mellett nem lehetett 
célunk a korszerűbb és ter
melékenyebb skip-szállítás 
bevezetése, vagy a szállító
gépek teljes automatizálá
sa. A rakodóberendezések 
modernizálása terén is csak 
addig mehettünk el, amed
dig ezt a nem éppen kifo
gástalan csillepark lehetővé 
tette. Mindezek alapján 
megállapíthatjuk, hogy cél
jainknak jól megfelelő, 
többségükben új üzemeink
ben eddig nem alkalma
zott korszerű berendezése
ket hoztunk létre.

Számos olyan eszközzel 
lettünk gazdagabbak, ame
lyek egyúttal újabb felada
tok megoldását, modernebb 
ismereteket, korszerűbb és 
alaposabb karbantartást kö
vetelnek. Az is megállapít
ható, hogy csak ezen köve
telések teljesítése mellett 
fogja a korszerű géppark a 
hozzáfűzött reményeket be
váltani. Nem lehet kétsé
ges, hogy a vállalat szak
ember gárdája ezt a fel
adatot is megoldja és a be
fektetett sok százmillió, to
vábbá a rengeteg szellemi 
és fizikai erőfeszítés ered
ménye, a gazdaságos ter
melésben, a könnyebb, 
egészségesebb, biztonságo
sabb munkában fog jelent
kezni.
AMI
MÉG BEFEJEZETLEN

Röviden és ismételten 
szólnék a teljesen be nem 
fejezett beruházásból adó
dó viszonyokról, és a visz- 
szalevő munkák várható 
befejezéséről. Azonnal hoz
zátenném, hogy a fennálló 
körülmények —■ elsősorban 
a küszínen —• nem a leg- 
ideálisabbak ugyan, de 
nem is annyira rosszak, 
hogy a viszonylagos nor
mális tevékenységet szá
mottevően befolyásolnák. 
Ezt azért is szükséges 
hangsúlyozni, mert a min
den igényt kielégítő hely
zetet csak a jövő év vége 
felé lehet megteremteni. A 
szállítóaknához szorosan 
tartozó létesítmények kö
zül ez év végére elkészül 
az aknaház a külszíni ra
kodókkal és csilleforgalom
mal, a meddőszállítás út
vonalának alagúthoz kap
csolódó része, valamint a 
III-as szinti rakodó. Az I-

es szinti rakodó befejezése 
jövő év első negyedében 
várható.

A külszíni létesítmények 
közül remélhetően teljesen 
elkészül a fürdő-öltöző, a 
vízvezeték szállítóaknai ága, 
valamint az üzemi utak na
gyobbik része. Az üzem 
teljes vízellátása, útépítése, 
végleges tereprendezése és 
parkosítása jövő év harma
dik negyedére várható. A 
jövő év első felének végé
re fejeződik be a légaknai 
kompresszorház, szellőzte- 
tők és depressziós aknaház 
építése, illetve szerelése, 
amelyek a zavartalan sűrí
tettlevegős energia ellátást 
és szellőztetést vannak hi
vatva biztosítani. Ismerve 
az építőipar helyzetét, nem 
sok remény van arra, hogy 
a konyha és étterem jövő 
év nyarának vége előtt el
készüljön. A felsoroltakon 
kívül gondoskodni kell 
még az üzemi műhely egy 
részének megépítéséről a 
jövő év első felében, továb
bá a porta és autóbusz vá
ró megépítéséről a máso
dik félévben.

Erőfeszítéseinken tovább
ra sem fog múlni, hogy a 
felosrolt feladatok jelzett 
határidőkre megvalósulja
nak és ezzel a teljes beru
házást lényegében befejez
ve, megteremtődjenek a 
zavartalan munka feltéte
lei.

Kővári Antal

Sok az igazolatlan hiányzás
Vállalatunknál komoly 

munkaerő gondok vannak, 
különösen a vájvégen je- 
lenkezik létszámhiány. 
Sajnos egyéb tényezők is 
nehezítik a problémát. A 
meglevő létszám munkaidő 
alapja fokozatosan csökken, 
a kieső idők növekedése 
következtében. A betegna
pok száma lényegesen 
emelkedik. A háromnegyed 
év folyamán 109 000 műsza
kot töltöttek táppénzen 
dolgozóink.

1970-ben 9677 igazolatlan 
műszakmulasztás volt vál
lalatunknál. Ez évben „re
kordot” fogunk dönteni, mi
vel a háromnegyed év fo
lyamán dolgozóink már 
9247 műszakot mulasztot
tak igazolatlanul. A mu-

Bányafúrásaink
javasolják
A petőci akna bányafú- 

rósai november 9-én „vi
haros” szakszervezeti gyű
lést tartottak. A beszámo
ló után megnyitott hozzá
szólásokban többek között 
felvetődött a gumicsizma 
már-már szakálassá nőtt 
problémája. A jelenlegi gu
micsizmák, melyeket a Ti
sza Cipőgyártól szerez be 
vállalatunk, ugyanis a 
vártnál gyengébb minősé
gűek és a kihordási idő 
előtt tönkremennek. A dol
gozóinknak új gumicsizma 
vételezésekor ki kell fizet
ni a lejáratig még hátrale
vő értéket. Ez hol kisebb, 
hol nagyobb összeget tesz 
ki; tény azonban, a prob
léma orvoslásáért kiált. Ja
vaslatként hangzott el, 
hogy nyilvánítsák védőru
hának és a természetes el
használódás után térítés 
nélkül lehessen kicserélni.

Bornemissza József

Az Ércbányász 1971. feb
ruár 15-i számában az 
alábbi rövid hír állott: 
„Bakonyán a műszaki fej
lesztési elképzelések kikí
sérletezésére és megoldásá
ra üzemtechnológiái cso
port alakult. Vezetője Kar
sai Ernő bányamérnök.”

A megalakulás óta mi
lyen feladatokat oldott 
meg, milyen kísérleteket 
végzett el a csoport és 
milyen eredménnyel? 
Ezekről a kérdésekről be
szélgettünk Karsai Ernő
vel.
— Vágathajtás területén 

megállapítottuk, hogy a ki
törési költségek aránytala
nul nagyobbak a fajlagos 
biztosítási költségeknél. 
Ebből adódott egy olyan 
következtetés, hogy a vá
gathajtási kitörési szelvé
nyeket csökkentsük úgy, 
hogy a szabadszerelvények 
az ÁBBSZ előírásainak

Vezetőségválasztás
1971. november 17-én 16 

órakor tartotta vezetőségvá
lasztó taggyűlését a GTE 
Pécsi Szervezet Bányagé
pész Szakosztálya. A szak
osztályt vállalatunk bánya
gépészei alkotják és jelen
leg 67 fő aktív tagja van. 
A taggyűlésen 6 fős vezető
séget választottak.

lasztás nemcsak a bánya
üzemeknél, hanem a ki
szolgáló üzemekben is 
emelkedett. Súlyosbítja a 
problémát, hogy az enge
délyezett — fizetésnélküli 
— távolét is növekedett. 
Az említett időszakban 
2313 műszak esett ki ezen 
a címen. Ez a téma is kap
csolódik az igazolatlan mu
lasztásokhoz, mivel sok 
esetben méltányosságból ja
vítják át üzemeink a mu
lasztást. Az igazolatlan mu
lasztásoknak .ugyanis ko
moly következményei van
nak (hűségjutalom, év vé
gi részesedés elvonás stb.). 
Sajnos sok dolgozót ezek 
a szankciók nem befolyá
solnak. Nem törődnek az
zal, hogy fegyelmezetlen 
magatartásuk következté
ben a családjuk is kisebb 
anyagi juttatásban része
sül, és az ossz kollektíva 
érdekeit is veszélyeztetik a 
munkából való elmaradá
sukkal. A kiesett igazolat
lan mulasztás időtartama 
mintegy 50 dolgozó éves 
munkaidejével azonos, te
hát elég jelentős ahhoz, 
hogy erre a kérdésre a fi
gyelmet ráirányítsuk és 
megfelelő intézkedéseket 
tegyünk.

J. K.

Továbbképzés Harkányban
A III-as üzem gazdasá

gi, műszaki és politikai ve
zetése három napos to
vábbképzést tartott Har
kányban. A szakmai to
vábbképzés elsőrendű fel
adata volt az üzem előtt 
álló negyedik negyedéves 
tennivalók és intézkedések 
megvitatása, valamint az 
előttünk álló 1972-es gaz
dasági év várható felada
taink ismertetése. Cser Já
nos elvtárs „Pártszerveze
tünk feladatai üzemünk
ben’’ címmel tartott elő
adást, s ebben vázolta a 
párttagság és a vezetés ten

megfeleljenek. Mivel a 
szabadszerelvények előírá
sai nem változtak, a kitö
rési szelvény csökkentése 
csak csökkentett vastagsá
gú biztosító anyaggal volt 
lehetséges. Az előbbiek az 
előnyös teljesítménynor
mák, valamint kőzetviszo
nyaink alapján került sor 
a horgony, szegecs, kötél
horgony és torkr étbiztosí
tás különböző formáinak 
elterjesztésére. Ezzel kap
csolatban állt a IV-es kör
let korábbi kezdeményezé
se, mely a felsoroltak és 
U-vas kombinációjából 
állt. Ezt az U-vas kombi
nációt horgonnyal az utób
bi időben kiterjesztettük a 
dőlésmenti vágataink biz
tosítására is. A kötélhor
gony olcsó, de teljessze
relvényű biztosításra való 
alkalmazása pillanatnyilag 
technikailag még nincs 
megoldva, az erre vonatko
zó kísérletek még folynak. 
A horgonyok gyártására a 
gépészet felkészült, egy 
újítás alapján az összeál
lítás ellenőrzése is megol
dott. A IV/I. üzemből ru
gós oldalváltót hoztunk, 
mely szűkös helyviszonyok 
mellett főszállító csomó
pontokon ún. felesbeváltá
sok kiküszöbölésére jobban 
megfelelt, mint a kézimű
ködtetésű, súllyal ellátott 
váltó. A III-as üzemben 
megtekintettük a léggurító 
kihajtását, melynek tapasz
talatait a lonvka pálya ki
hajtásánál próbáljuk alkal
mazni. A Il-es körletünk
ben alkalmazott vékonyte
lepi fúróállványok svéd 
előtolású gépei a Kísérleti- 
Kutató Üzemtől származ
nak. Ugyancsak tőlük kap
tuk meg egy hidraulikus 
ellenőrzőberendezés tervét 
is, melyet az üzemi gépé
szet legyártott és jelenleg 
jó eredménnyel alkalmaz
zuk.

És a fejtéseken?
— A robbantási csoport 

kezdeményezésére lefolytat
tuk a kamrapillén-f ejtés 
pászta jellegű leművelésé
vel kapcsolatos fúrási és 
robbantási kísérleteket. El
vileg még nem minden tel
jesen tisztázott, de ered
ményes megvalósítása 
rendkívül nagy gazdasági 
és teljesítménynövelő
előnyt ígér.

Szocialista együttműködés
Mindenkinek hasznos

A III-as üzem és a Il-es 
üzem gépészeti részlegei, 
1989 óta szoros kapcsolat
ban vannak egymással. 
Évente együttműködési 
szerződést kötnek, amely
ben rögzítik elérendő cél
jaikat, egyeztetik a felada
tokat.

nivalóit. A továbbképzésen 
részt vettek az üzem felső- 
és középszintű gazdasági, 
műszaki vezetői, valamint 
a pártalapszervezetek veze
tőségei.

A továbbképzés színvo
nalának emelése érdekében 
külső előadókat is igénybe 
vettek. Értékes előadást 
hallhattak a résztvevők 
Sikfői Tamás elvtárstól 
„társadalmi struktúránk 
alakulása”, és Kiss Dezső 
elvtárstól „A párt szerepe 
gazdasági éltünkben” cím
mel.

H. I.

Korábban, úgy a vágatok
ra, mint a fejtésekre a kör
letönköltség megítélésével 
kapcsolatosan számításokat 
végeztünk a különböző biz
tosítási anyagok felhaszná
lásának szükségességére. A 
vágathajtásnál ennek elvi 
megállapításait hasznosan 
alkalmaztuk, míg fejté
seinkben a méretes fa
anyag nem megfelelő al
kalmazását és ennek ked
vezőtlen költségkihatását 
mutattuk ki. A fémtámok 
alkalmazása előnyösebbnek 
mutatkozik.

Mi a fémtámok alkalma
zásának a lényege?
— A felhasználás óta el

telt rövid idő alatt végzett 
számítások elsősorban gaz
dasági eredményt mutat
nak, vagyis a faanyag fel- 
használásnál olcsóbbak. El
sősorban a kamrahajtásnál 
szereztek vájvégi dolgo
zóink nagy gyakorlatot, 
visszafejtésüknél még nem 
ilyen egyértelmű a helyzet. 
Az utóbbi időben kialakult 
egy olyan szemlélet, hogy 
mindent „forintban” szá
molunk.

Mit tett ezen a téren 
a technológus csoport?
— Az előzőekben felso

rolt dolgok, úgy az elméle
ti számítások, mint a gya
korlati kivitelezések az ön- 
költésgcsökkentést célozzák. 
Nem álltunk meg anyag
felhasználás csökkentésnél, 
kerestük és keresünk más 
teljesítménynövelő módsze
reket is. A különböző költ
séghelyeken 1971. évben — 
a fenntartási költségeket 
kivéve —■ mindenütt ér
tünk el bizonyos költség- 
csökkentést. Az előzetes 
számítások szerint még szá
mos területet vizsgálat alá 
kell vegyünk, mert itt, ott 
azért még adódnak továb
bi tartalékok — fejezte be 
nyilatkozatát Karsai Ernő.

Befejezésül annyit csu
pán, hogy a technológiai 
csoport eddigi eredményei 
is bizonyították: helyük 
van az üzemben és mun
kájuk továbbra sem nélkü
lözhető a munka szervezé
sének, gazdaságosság növe
lésének erőfeszítéseiben.

Tóth Mária

Az együttműködés ered
ményeiről szólva elmond
hatjuk, hogy az egyes szo
cialista brigádok között is 
fenn áll a rendszeres kap
csolat. így a III-as üzemi 
gépészet brigádjai közül a 
„Kandó Kálmán”, az „Ak
na-brigád”, az „Április 4.” 
és a „Petőfi” brigád üzem- 
látogatáson vett részt a li
es üzemben. A két részleg 
bizonyos időközönként fut- 
ball-mérkőzést vív egymás
sal, váltakozó sikerrel. Igen 
jelentős együttműködésük
ben. hogy — amennyiben 
szükséges —• anyagi segít
séget is adnak egymásnak, 
hiánycikknek számító anya
gokat, alkatrészeket köl
csönöznek, s ezzel elősegí
tik részlegeik zavartalan 
munkavégzését. Közösen 
végzik a részlegnapló ér
tékelését is, így betekintést 
nyerhetnek egymás min
dennapi munkájába, s ta
pasztalatokat gyűjthetnek 
az eredményesebb munka
végzéshez.

H. I.
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Polgári védelem hírei

Kitüntetés
A Magyar Népköztársaság 

honvédelmi minsztere a pol
gári védelem szervezése, fej
lesztése és a feladatok végre
hajtása terén 10 év óta vég
zett kiemelkedő tevékenységé
nek elismeréseként Györkös 
József törzsparancsnoknak, 
Dárdai Tibor anyagi-pénzügyi 
felelősnek, Nagy József tűzvé
delmi szakaszparancsnoknak a 
„Honvédelmi érdemérem” ki
tüntetést adományozta.

A vállalati parancsnokság no
vember 17-én üzemi parancs
nokok, tőrzsparancsnokok és 
politikai megbízottak részvéte
lével törzsértekezleten értékel
te az 1971. évi kiképzési évet, 
ezen belül végrehajtott 16 órás 
törzsgyakorlat tapasztalatait. A 
parancsnoki állomány tagjai 
közül eredményes munkája el
ismeréseként több elvtárs ré
szesült pénz-, illetve tárgyju
talomban.

Üzemi parancsnokok novem
ber 20—december 10. között 
tartják a kibővített törzsérte
kezleteiket, . ahol értékelik a 
kiképzési év eredményeit, a 
törzsgyakorlat tapasztalatait.

F. L.

Ismét eltelt egy esztendő

Szép eredményeket értünk el 
a honvédelmi nevelő munkában

Csak néhány hét van 
még hátra az 1971-es esz- 
tfcndőből. Ilyenkor év vé
gén a jó gazda módjára mi 
is számot vetünk arról, 
hogy mit végeztünk el fel
adatainkból, hogyan valósí
tottuk meg célkitűzésein
ket. Jóleső érzéssel
mondhatjuk, ha nem is 
minden hibától mentesen, 
—• együttműködve az álla
mi és társadalmi szervek
kel — jelentős előrelépést 
tettünk a honvédelmi ne
velő és felkészítő munká
ban. Aktivistáink lelkese
déssel, szívósan dolgoztak. 
Sajnos akadnak olyan 
klubtagok is, akik csak ak
kor jelentkeznek, ha vala
mit adnak és az emelvény 
elé épp úgy oda állnak,

mint aki egész éven át a 
társadalom ügyeit képvisel-

Üdülés Füreden

te és dolgozott érte. Az 
elő- és utóképzés vonalán 
teljesítettük feladatainkat, 
több sportágban értékes 
eredményeket értünk el. 
Tömegsport terén vállalati, 
üzemi, férfi, női versenye
ken és úttörő olimpián 
egyaránt szerepeltek tanít
ványaink. ahol eredménye
sen képviselték színeinket.

A Művelődésügyi Minisz
térium és az MHSZ orszá
gos központja által kiadott 
intézkedések alapján, a 
megyei és városi szervek 
és klubok az együttműkö
dési megállapodásoknak 
megfelelően segítséget 
nyújtottak az oktatók ki
választásához és felkészíté
séhez. A honvédelmi na
pok és a rajversenyek gya
korlati, módszertani bemu
tatóit legtöbb esetben az 
MHSZ szervek végezték. 
Kiemelkedő tevékenységet 
végeztek a MÉV üzem lö
vész klubjai. Eredményein
ket gátolta a lőtér hiány, 
főleg Mecsekalján, ahol 
több ezer fiatalt lehetne 
kiképezni, foglalkozni ve
lük. De hol?

A jövő évi feladatok ter
vezésénél figyelembe kell 
vennünk, hogy mind több 
fiatal kapcsolódik be a 
honvédelmi ismeretek elsa
játításába. Az oktatás mi
nőségének továbbjavítása a 
következő évek folyamatos 
feladatát képezi. Előtérbe 
kell kerüljön a szemléltető 
eszközök hatásosabb alkal
mazása és törekedni kell 
az úttörők, a KISZ-esek és 
az ifjúgárdisták erkölcsi, és 
politikai nevelésére, a ka
tonai szolgálathoz szüksé
ges készségek kialakítására 
és megalapozására.

Panov József

Mindig az újra, jobbra, többre törekszenek
Az újítások az elmúlt évben 

országosan 2,5 milliárd forint 
megtakarítást eredményeztek 
népgazdaságunknak. Orszá
gunk valamennyi üzemében, 
gyárában, műhelyében ott van
nak a szakmájukat magas fo
kon ismerő, a szerszám és az 
anyag összes fortélyát tudó, 
a munka szüntelen tökélete
sítését életelemüknck tekintő 
kísérletező, újító emberek tíz
ezrei. A gyárakban, üzemek
ben mindenhol ismerik őket. 
Környezetük magától értetődő
nek tartja, hogy őket állílják 
elsőként az ismeretlen gépek
hez, szerszámokhoz, rendre ők 
kapják a legnehezebb felada
tokat. Nem különös emberek, 
csak szeretik és magas fokon 
értik szakmájukat. Tehetséges 
szerelők, esztergályosok, laka
tosok hivatásuknak élő mér
nökök és technikusok. Nem 
nyugszanak bele egy-cgy mun
kaművelet örökkévalóságába, 
fáradhatatlanul keresik, tanul
ják, formálják az értelmesebb, 
jobb, hatékonyabb megoldáso
kat. Az ÉDÜ dolgozói szintén 
büszkélkedhetnek az ilyen ta
lálékony és jó szakemberek 
egész sorával. Bukovszky Fe
renc újítási előadó elmondta, 
hogy az 1971-es évben eddig 
már 53 elfogadott újítás mu
tatja, hogy dolgozóink milyen 
aktívak. Az újításokat lebont
va az üzemegységek szintjére, 
a következőképpen fest a 
rangsor: a Il-es üzemegység 
vezet 14, majd az V-ös 12, III-

as 11, IV-es 9 és az I-es 7 
elfogadott újítással büszkélked
het.

Az újítások nagyon sokré
tűek, Debreceni Károly és tár
sai pl. olyan újítást dolgoztak 
ki a bunkerek gépi bolygatá
sára, ami nehéz fizikai mun
kától kíméli meg az üzemrész 
dolgozóit. Az egészséget védi 
az inkorporációs veszélyt 
csökkenti az a munkamódszer, 
amit Káffka Dezső és Pálfi 
József dolgozott ki a szárító
ban történő nedvesség minta
vételére. Kulturált munkakö
rülmény biztosítása és lét
számmegtakarítás a célja Eg- 
ry Róbert és társai újításá
nak, ami a mangán zagy fel
dolgozásának technológiai mó
dosításával foglalkozik. Anyag, 
sőt valuta megtakarítást ered
ményező javaslatot dolgozott 
ki Ilambalkó János a külföldi 
vasleválasztó szükségességének 
kiküszöbölésére. Az újítások 
sokrétűségét bemutatva, csak 
néhányat ragadtam ki. Üze
münknél az újítók és újítások 
száma évről évre emelkedik. 
Mindinkább beigazolódik, hogy 
az eleven újítómozgalmat, a 
nyughatatlan, a szakszerűbbre 
és az értelmesebbre törekvő 
dolgozókat egyetlen munka
hely sem nélkülözheti. Nélkü
lük az egykor legkorszerűbb 
szervezet is megreked, lema
rad, visszafejlődik.

MOSONYI JENŐ

A vállalat számos üzemé
ben a nyári szezonban ne- j 
héz helyzetben vannak az) 
üdülési felelősök. Sok a je
lentkező. Ellenkező előjel- j 
lel ugyan, de ez a helyzet ] 
ősszel és tavasszal. Van 
hely, de nincs jelentkező, | 
Pedig pihenni ilyenkor is j 
lehet. E sorokkal szeret- I 
nék kedvet csinálni az 
őszi üdüléshez, másrészt j 
szeretném bemutatni Füred 
nevezetességeit azoknak az 
üdülő társaknak, akik nyá
ron a nagy melegben nem 
tudtak elszakadni a Bala
ton hűs hullámaitól és el
mulasztották e helyek meg
tekintését. Üdülőnk, mint 
ismeretes a part legrango
sabb házában az ún. „Hor
váth” házban kapott he
lyet. Ez a Balaton part 
legnagyobb copf-stílusú 
épülete. Az üdülőnktől 
nem messze található Bla- 
ha Lujza szép villája, majd 
a Kerek templom követ
kezik. Az Idegenforgalmi 
Hivatal épületében kapott 
helyet Balatonfüred kis 
múzeuma, ami a fürdőhely 
történetéről mesél. A met
szetek, képek, egykori ok
iratok elevenítik fel Füred 
múltját. A Kerek templom 
mellett áll a Jókai villa, 
nagy költőnk és regény
írónk egykori lakhelye. Itt 
helyezték el a Jókai-gyűj- 
temény nagy részét, de ez 
a kis ház a Dunántúl Iro
dalmi Múzeuma is. A Jó
kai háztól lefelé sétálva le
érünk a parthoz — ahol a 
móló bejáratánál Pásztor
János két szobra: A halász 
és A révész emlékeztet a 
balatonvidék ősi foglalko
zásaira. A terméskőből 
épült díszkút szépen illesz
kedik a szobrok hangula-

tához. Tovább sétálva, a 
fürdőhely híres parkjában 
található Széchenyi és Kis
faludy szobra, és Blaha 
Lujza emlékpadja. Itt talál
ható Rabindranath Tagóre 
fája, melyet a költő annak 
emlékére ültetett, hogy 
meggyógyult Füreden sú
lyos szívbalyából. És már 
el is jutottunk rövid sé
tánkkal vissza a szálló előt
ti térre, az ún. Gyógy tér 
elé.

Jó idő esetén a betegek 
a park padjain pihennek, 
de jól érzik itt magukat 
az alkalmi botanikusok is. 
A park tele van hársfák
kal, majd felváltják őket 
az évezredes szilfák nyú
lánk törzsei, de van itt Ja
pánból származó zörgő fa, 
kínai szent fa — a legyező
fa — továbbá gyönyörű 
cserjék és évelő virágok, 
mindig széppé és üdévé te
szik a parkot. Ha a kör
nyékbeli nevezetességeket 
végignéztük, tegyünk egy 
nagyobb sétát, és menjünk 
el a „Koloska” •völgyébe, 
egészen a Koloska csárdáig. 
Mindent megtalálni ebben 
a gyönyörű völgyben. A 
sebesen futó patakokat, a 
gyönyörű erdőket és a nád
tetős festői házakat, a sváj
ci tájakhoz hasonlítják — 
és aki itt járt megállapít
ja, hogy nem túloztak. 
Visszafelé a partra benézve 
gyönyörű látványként tárul 
elénk a Balaton és két 

I üveg-csodája a Marina és 
i az Aannabella. Ha az üdü
lő máshol is akar szórakoz- 

I ni, akkor a part szórako- 
í zó helyei közül akad bőven 
[ választék ősszel is, a főidé- 
! nyen kívül is.

A KISZ VIII. kongresszusa jegyében
Az üzem KlSZ-vezető- 

sége „Kongresszusi sport 
kupa” versenyt írt ki alap
szervezetei részére. A ver
seny négy sportágban ke
rül lebonyolításra: kispá
lyás labdarúgás, öttusa 
bajnokság, asztalitenisz 
bajnakság, sakkbajnokság. 
A labdarúgó bajnokságra 
— kieséses rendszerben — 
szeptemberben került sor, 
melynek győztese a III-as 
alapszervezet (öntöde) volt. 
Október 26-án került meg
rendezésre az öttusa baj
nokság. A bajnokság — a 
lehetőségeket figyelembe 
véve az alábbi versenyszá
mokból állt: 50 méteres 
síkfutás, súlylökés, távol
ugrás, magasugrás, súly
emelés.

Eredmények: súlylökés-

ben Lénárt Sándor 15 m; 
50 méteres futásban elsők: 
Morvái Nándor, Révész Bé
la, Bielek Sándor; a távol
ugrás helyezettjei Morvái 
Nándor, Révész Béla, Bie
lek Sándor; magasugrás
ban Deák Sándor 1,55 m-t 
ért el; a súlyemelésben 
Hadnagy Géza 85 kg-ot tel
jesített.

Csapatban 1. a 3-as alap
szervezet (öntöde), 2. a 4- 
es alapszervezet (földalatti 
száll.), 3. a 2-es alapszer
vezet (központi a. sz.), 4. 
az 1-es alapszervezet (gk.- 
szállítás).

A bajnokság egyéni he
lyezettéi: 1. Deák Sándor 
(öntöde), 2. Morvái Nándor 
(gk.-száll.), 3. Révész Béla 
(központi a. sz.).

II. A.

Sporthírek

Mosonyi Jenő 
Foto: Keller Gábor

— Vezetőségválasztás a ké- j 
zilabda szakosztálynál. A 
határozat értelmében az 
Ércbányász közgyűlése után 
megkezdődtek a szakosztály 
értekezletek, s a vezetősé
gek újjáválasztása. Elsőnek 
a kézilabda szakosztály tar
totta meg. Az évi értékelés 
és hozzászólás után a tagság 
egyhangúlag szakosztályve
zetőnek Varga Ernőt, he
lyettesének Ruczek Vincét,

! tagoknak: Harmath János,
Wágner András, Oszvald

I Attila elvtársakat válasz- 
I tóttá.
— Díjkiosztás. A tömegsport 
bizottság rendezésében 
megtartott kispályás labda

rúgó bajnokság csapatai 
számára ünnepélyes díjki
osztásra került sor novem
ber 13-án a műszaki klub
ban.
— A Kutató-Mélyfúró U. 
és a Szolgáltató U. lövész 
klubjai a NOSZF alkalmá
ból iskolák közötti lövész
versenyt rendezett novem
ber 6-án a Karikás Frigyes 
úti Általános Iskola lőte- 
rén. A házigazdák csapa
tán kívül részt vett a 39-es 
dandár úti iskola, illetve 
a Jókai úti iskola 10—10 
fős csapata. Az 1. helye- 

1 zést a 39-es dandár úti is
kola csapata szerezte meg 
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KERESZTREJTVÉNY
Bari Károly fiatal költő Rcátok terítem című versének be

fejező sorait „rejtettük cl” rejtvényünk vízszintes 1. folyt, 
függőleges 17., vízszintes 45. és 65. sorában. Beküldendő c 
sorok megfejtése 1971. december 10-ig a szerkesztőség címé
re. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. NDK város. 15. 
Fontos tápanyag. 16. Folyó 
Franciaországban. 17. Becézett 
férfinév. 19. I.O. 21. Aprilis 
része. 22. Hogyis mondjam! 23. 
Becézett női név. 25. Ízesít. 
26. K.Z.N. 27. Római ötszaz- 
egy 29. Eleség. 31. Tagadószó. 
32 Női név. 34. Pára. 35. Rész
vénytársaság. 37. Mutatószó. 39. 
Éneklő szócska. 41. Bátor. 42. 
Kötőszó. 43. Fennhéjázás. 48. 
Fájó dolog. 49. Üttörő egység. 
50. Sydney része. 51. Északi 
váltópénz. 52. Arany - spa- ' 
nyolul. 53. Rangjelző. 54. Ödön. 1 
55. Tantál. 57. Női név. 59. 
Igekötő. 60. Marconi találta fel. 
63. Nemzeti Bajnokság. 66. Ki
csinyítő képző. 67. Bácsi rö
viden 68. Igen - angolul. 70. 
A.E.S. 71. Durva posztó. 73. 
Tibeti állat. 74. Majdnem Er
zsi. 76. Folyadék. 78. Becézett 
női név. 80. Román község a 
Maros mentén. 82. Élünk raj
ta. 84. Takarmányt tárol.
Függőleges: 2. Valódi. 3. Ide
gen név. 4. Országos Rendező 
Iroda. 5. S.A. 6. kettős más
salhangzó. 7. Ódon. 8. Folyó 
- spanyolul. 9. Ü.R. 10. Göd
röt készít, ll. Éltetőnk. 12. Vá
ros - angolul. 13. Fűszer. 18. 
Kinek a tulajdona? 20. Gyü
mölcs. 24. Helyhatározó szó. 
25. Tagadószó. 28. Férfinév. 30. 
Síkidom. 33. Város Szicíliában, 
névelővel. 34. örökléstan. 36. 
Zúzó. 38. Valamelyik szerkezet. 
39. Igekötő. 40. Keresztül. 41. 
Görcsös, nem hajlékony. 42. 

i Dologtalan. 44. G.S. 46. Y.D. 
47. Tüzel. 48. Ételízesítő. 54. 
Erdei állatka, 55. Kettőzve 
hangszer. 56. Kevert tea. 58.

I Kedves. 61. R.E.S. 62. Község 
i Baranyában. 64. Lápos terület.

67. Jószág. 69............ -Darja. 72.
Helyhatározó rag. 73. Megje
lölése. 75. S.U.E. 76. Taszít. 77. 
Meghalt. 78. T.I.T. 79. Névelő. 
81. Visszás! 82. F.O. 83. Kötő
szó. 84. Téli sport.

Lapunk november l-l számá

ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

„A fel nem robbant, meg
állt tölteteket haladéktalanul 
hatástalanítani kell.”
Könyvjutalomban részesült: 

Komlós Géza (Pécs, Ybl M. 
u. 9.), Stubna Henrik (Pécs, 
Dimitrov u. 19.), Lajtai László- 
né (H. sz. bányaüzem).

JUHASZ KAROLY

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja.

Felelős szerkesztő:
Tóth Béla 

Szerkesztő:
Ragoncsa János

Szerkesztőség: 
Munkásszálló A épület I. 5. 

(Pécs, ni., Hajnóczy u. 35.)
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Braun Károly 
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Szárnyaló versek, a forradalomról
Verses vetélkedő a szálló zsebszínpadán

Megnövekedett feladatok a szakszervezeti munkában

Tovább erősítjük tömegkapcsolatainkat
Beszélgetés Rácz Gyula elvtárssal

A Bányász Kulturális 
Hónap alkalmából a MÉV 
munkásszálló önkormány
zati bizottsága, a szálló ve
zetőségével, a Ságvári 
Endre Művelődési Ház tá
mogatásával három. napon 
át tartó -verses vetélkedőt 
rendezett. A rendezvény 
patrónusa a vállalat KISZ- 
bizottsága volt. Üzemeink 
KISZ-fiataljai szép szám
mal jelentkeztek a vetél
kedőre, de beneveztek még 
a Leőwey Gimnázium, a 
Mecseki Vendéglátó Válla
lat, az Ápolónőképző Is
kola, valamint a Baranya 
megyei Építőipari Vállalat 
szavalói is. Eredeti terv 
szerint bemutatásra került 
volna ötven magyar és 
külföldi szerző közel száz 
alkotása. Azonban a bene
vezett versmondók közül 
sokan nem jöttek el beteg
ség és műszakprobléma 
miatt. Így 11 vállalati és 
9 meghívott versmondó 
részvételével zajlott le a 
verseny. Minden versmon
dó 3 verssel indulhatott. 
A vetélkedőt Váradi Gé
za, a Pécs Városi Tanács 
népművelési csopotjának 
vezetője nyitotta meg. Az 
első elődöntőn 18 verseny
ző indult, a második na
pon a 11 benevezett fiatal 
közül, csak egy jelent meg, 
a harmadik napon a dön
tő előtt szintén egy ver
senyzőt hallgatott meg a 
zsűri.

A vetélkedőn 10 tagú 
zsűri pontozott: elnök Hor
nung Lászlódé, a Ságvári 
Endre Művelődési Ház 
igazgatója; helyettesei: Ga
dó István, a II. sz. bánya
üzem brigádvezetője; Ölti 
Lajos, a vállalat főtechno
lógusa.

A zsűri tagjai között 
voltak városunk olyan nép
szerű költői, mint Pákolitz 
István József Attila-díjas, 
Arató Károly, valamint Dr. 
László Lajos, a rádió dél
dunántúli, tudósítója, Mé
száros István, a vállalati 
KISZ-bizottság munkatár
sa, Fischer Jenő szállóve
zető, Emődi Sándor, a 
KISZ kultúrbizottság tagja. 
Játékvezető Berkes Sándor 
volt.

Az eőldöntők után a ver
seny harmadik napján ti
zenhatan kerültek a döntő
be. Nyolcán a vállalati 
versenyzők, ugyancsak 
nyolcán a meghívott ven
dégek. A verseny döntőjé
ben megkapóan szép ver
seket mondtak a szavalok, 
sokan az első napok lám
palázát leküzdve szinte 
„felnőtt”-ek a döntő ver
senyében. A vetélkedőn Pe
tőfi, József Attila, Radnóti, 
Tóth Árpád, Juhász Gyu
la, Váczi Mihály, Majakov
szkij, Szimonov, Pabló Ne
ruda, Garcia Lorca, Páko
litz István és Arató Ká
roly forradalmi témájú 
verseit mondták.

Végül az első helyezett 
megérdemelten, imponáló 
tudással, a versek értelmi, 
érzelmi, hangulati gazdag
ságát tökéletesen érvényre

juttató Zsikó János, az 
ÉDÜ dolgozója lett. El
nyerte a KISZ-bizottság a 
„Legjobb ifjúmunkás sza
vaiéinak szánt külön dí
ját is.

A versenyben elért helye
zések a pontszámok alap
ján: 1. Zsikó János (ÉDÜ) 
337, 2. Füzesi András (II. 
üzem) 314, 3. Andalíts Ta
más (Szóig. Ü.) 298, 4. Mag
vasi Ágnes (Központ) 293, 
5. Kiss Iréné (Kis.-Kut.) 
277, 6. Hidasi István (III. 
üzem) 247, 7. Bornemissza 
József (IV. üzem) 246, 8. 
Sasvári Zoltán (III üzem) 
234 pont.

A közreműködő vendé
gek közül 1. Sztancs Fe- 
rencné (B. m. Építőipari 
Vállalat) 305, 2. Geiger Er
zsébet (Ápolónőképző Isk.) 
250, 3. Németh Klára (Me
cseki Vendéglátó Vállalat) 
245, 4. Sértő Zsuzsa (Me
cseki Vendéglátó Vállalat) 
240 pont, 5—8. a Leőwey 
Gimnázium tanulói: Valkó 
Éva, Kocsi Ilona, Böröcz 
Gabriella, Bilinczki Klára.

A vetélkedő befejeztével 
Hornung Lászlóné, a zsűri 
elnöke rövid értékelőt 
mondott és átadta a vers
mondóknak az értékes ju
talmakat. A díjakat a szak- 
szervezeti bizottság, a 
KISZ, a szálló vezetősége 
és a Ságvári Endre Műve
lődési Ház adta. Ezenkívül 
külön díjat ajánlott fel a 
III. üzem és a IV. üzem 
vezetője az üzem legjobb 
versmondójának. Végül a 
három napon át tartó ve
télkedőt Novák György 
Rosgyestvenszky: Rekviem 
című versének ragyogó tol
mácsolásával zárta.

A verseny szervezésének 
során jelentkező egyenlet- 
lenségek azt mutatják, 
hogy jobban el kell mé- 
lyedni az ilyen komoly ve
télkedő előkészítésében, 
több időt kell rászánni. 
Egyes versenyzők inkább 
kevesebb verssel nevezze
nek be, de azt alaposan 
tanulják meg. Sokat ront 
az előadás értékén, ha a 
szövegtudás nem tökéletes, 
mert nehezíti a vers mon
danivalójának kifejezését 
és átélését.

A szállón első ízben ke
rült sor ilyen rendezvény
re. A szálló vezetőségének, 
Fischer Jenőnek, Mezőfi 
Jánosnak és Karap Gézá
nak szervezése mindenkép
pen dicsérendő kezdemé

Az 1968. január elsejével 
életbe lépett gazdasági 
mechanizmussal megnöve
kedett a szakszervezetek 
szerepe, hatásköre, felada
ta. Többet kell foglalkozni 
a műszaki-gazdasági kérdé
sekkel, az üzemszervezés
sel, a hatékonyság növelé
sével, a helyes gazdaság- 
politikai szemlélet kialakí
tásával, a munkafegyelem 
megszilárdításával, a dol
gozók szociális ellátásával, 
a tömegpolitikai tevékeny
ség növelésével stb. E sok
rétű feladatra utal a vál
lalati szakszervezeti tanács 
és szakszervezeti bizottság 
1972. évi programja, ame
lyet a vállalati szakszerve
zeti tanács október 28-i 
ülésén hagytak jóvá. A 
feladatokról beszélgetve 
kértük Rácz Gyula vállala
ti szb-titkár elvtárs vála
szát a következő kérdések
re:

Mit tart a vállalati szak- 
szervezeti mozgalom leg
fontosabb feladatának az 
1972-es évben?
— Nagyon nehéz kiemel

ni egyetlen feladatot, mi
vel az 1972. évi progra
munk összefügg a vállala
ti küldöttértekezlet, a 
BDSZ XX. és a SZOT 
XXII'. kongresszusának ha
tározataival. Ha mégis e 
feladatokból a legfontosab
bat kellene kemelni, ez a 
vállalati termelést segítő 
tevékenység lenne.

Milyen feladatok hárul
nak a szakszervezetre a 
termelést segítő mozgal
mon belül?
— .Elsősorban a szocia

lista munkaverseny, a szo
cialista brigádmozgalom 
hatékonyságának növelését 
tűztük ki célul. A felada
tok meghatározásához se
gítséget ad a szocialista 
brigádvezetők vállalati és 
iparági, valamint országos 
tanácskozása. A munkaver
seny feltételeinek javítását 
akarjuk elősegíteni azzal, 
hogy elemezni fogjuk az

nyezés, mivel a szálló la
kóihoz a kultúrát, ezen be
lül a versmondást akarták 
közelebb hozni. Reméljük, 
hogy a kisebb hibákat ki
küszöbölve hamarosan más 
rendezvény szervezésére 
jelentkezik újra a szálló 
vezetősége.

A verseny győzteseinek i 
gratulálunk. Reméljük, 
hogy a megkezdett úton to- I 
vább lépnek és hűek ma
radnak a versmondáshoz, 
s vállalatunk versszerető 
dolgozóinak az elkövetke
zendő időben még sok szép 
élményt fognak nyújtani.

H. J.-né

Még odaadóbb,
lelkesebb munkára van szükség

Szocialista brigádvezetők 
és patronálok értekezlete a lll.sz. bányaüzemben

pb titkára felszólalásában 
hangsúlyozta, hogy a meny- 
nyiségi fejlődés mellett na
gyobb hangsúlyt kellene 
kapnia a minőségi fejlő
désnek. Hibaként rótta fel, 
hogy nem csak a vállalá
sok, de az értékelések is 
termelés-centrikusak, s 
akarva, akaratlanul a má
sik két jelszó teljesítését 
elhanyagoljuk. Pedig az 
előrelépés biztosítéka
mindhárom feladat lelki- 
ismeretes teljesítése.

Izsó Balázs, az üzemi 
szakszervezeti bizottság tit
kára válaszolt az elhang
zott felvetésekre, majd a 
tanácskozás résztvevői 25 
küldöttet választottak a de
cember 11-i szocialista bri
gádvezetők és patronálok 
vállalati szintű tanácskozá-

November 20-án a III. 
számú bányaüzem tanács
termében tanácskozást tar
tottak a szocialista brigád
vezetők és patronálok. A 
tanácskozás célja a szocia
lista brigádmozgalom je
lenlegi helyzetének és a 
jövő feladatainak megbe
szélése volt. Az értekezle
ten képviseltette magát az 
üzem párt- és gazdasági 
vezetése, valamint a szak- 
szervezet és a KISZ. Az 
üzemvezetés részéről Ko- 
csor Ferenc üzemvezető 
elvtárs tartott részletes, 
elemző beszámolót a szo
cialista brigádmozgalom 
eredményeiről és felada
tairól. A beszámoló el
hangzása után élénk vita 
alakult ki, amelyben sok 
hozzászóló mondta el gon
dolatait, észrevételeit, ja
vaslatait a brigádmozga
lommal kapcsolatban.

Lovas József szocialista 
brigád vezető a műszak
mulasztások szigorúbb el
bírálását sürgette. Meré
nyi György arról beszélt, 
hogy a vállalások részará
nyos teljesítésével problé
mák vannak. A vállalások 
zömét a második félévben 
akarják teljesíteni. Ezen 
a szemléleten változtatni 
kellene — mondotta.

Cser János, az üzemi

A III-as üzemi tanács
kozást aktív vitakészség 
jellemezte. A felszólalók 
mindegyike tenniakarásról 
adott tanúbizonyságot. 
Azonban a továbbfejlődés
hez a mennyiségi fejlődés 
mellett minőségi változá
sokra a Szocialista címért 
küzdő kollektívák és bri
gádtagok még odaadobb, 
lelkesebb munkájára van 
szükség.

Herendi István

üzem- és munkaszervezés 
hatását a termelés . folya
matosságára, a munkafe
gyelem szilárdítására és ez
zel összefüggésben meg
vizsgáljuk a teljesítmények 
és szakmányok helyzetét, a 
jövedelmek alakulását. 
Számítunk arra, hogy dol
gozóink is segítenek fel
tárni a fogyatékosságokat. 
A termelési tanácskozáso
kon dolgozóink igen aktí
vak, számos észrevétel, ja
vaslat hangzik el. Remél
hető, hogy az üzemi de
mokrácia szélesítése terén 
is további eredmények 
lesznek. Elemezzük majd 
az 1971. évi bérpolitikai in
tézkedések végrehajtását, a 
teljesítmények fokozására 
bevezetett anyagi ösztön
zés tapasztalatait, s ennek 
alapján határozzuk meg az 
1972. évi bérpolitikai intéz
kedéseket. Ezzel függ össze 
a munkások és alkalmazot
tak besorolásának új rend
szere is, amelyet az új év
ben vezetünk be. A terme
lést segítő tevékenység kö>- 
rébe tartozik a munkások 
szakmai képzésére, tovább<- 
képzésére vonatkozó rende
let végrehajtása. Itt ki kell 
dolgozni a képzési rend
szert, s ezen belül mi va
lósítható meg munkaidő 
alatt —• részben, vagy tel
jesen —, vagy munkaidő 
után.

Az elfogadott program 
elég sok munka- és 
egészségvédelmi kérdés
sel foglalkozik. Mit emel
ne ki ezek közül?
— Több témában kívá

nunk elemzést végezni. 
Többek között megvizsgál
juk a nehéz fizikai munka 
gépesítésének helyzetét, a 
rehabilitációs bizottságok 
tevékenységét — ezen belül 
a csökkent munkaképessé
gű dolgozók erkölcsi, anya
gi megbecsülését. Foglalko
zunk a II. és III. sz. bá
nyaüzem, valamint a Szol
gáltató Üzem részletes 
munkavédelmi minősítésé
vel. Elemezzük majd az 
egészségvédelemre kidolgo
zott műszaki intézkedések 
időarányos teljesítését. A 
vizsgálatok, illetve elemzé
sek alapján állapítjuk meg 
a további feladatokat. A 
biztonságos munkavégzés 
és a technológiai fegyelem 
fokozottabb betartása érde
kében a munkavédelmi őr
hálózat tevékenységét is 
megvizsgáljuk. Az év fo
lyamán munkavédelmi pla
kát pályázatot fogunk meg
hirdetni.

Bizonyára érdekli a dol
gozókat, hogy a szociális, 
kulturális juttatások te
rületén milyen változá
sok várhatók. Mit tud 
mondani ezzel kapcsolat
ban?
— Legnagyobb gond a 

lakáskérdés, ezért vizsgál
juk azokat a lehetőségeket, 
amellyel dolgozóink lakás- 
problémáin tudunk enyhí
teni. Bízunk abban, hogy

ha a kormányzat a bányá
szok lakáskérdésében intéz
kedik majd, ebből az urán
bányászok sem maradnak 
ki. Szorgalmazzuk a IV-es 
sz. bányaüzem konyhájá
nak felépítését. Az anyagi 
lehetőségekhez mérten 
ugyancsak szorgalmazzuk 
az öltözők és fürdők bőví
tését, a szociális létesítmé
nyek — éttermek —• fel
újítását. Az egyes juttatá
sok területén a minőség 
javítását szeretnénk elérni 
(munkaruházat, gumicsiz
ma). A dolgozók észrevé
tele alapján az úgyneve
zett uzsonna-csomagokkal 
kapcsolatos problémákat 
vizsgáljuk meg és javasla
tunkat az illetékes szervek
nek megküldjük.

— Növelni kívánjuk a 
hétvégi víkendezés lehető
ségét, ezért Sikondán terü
letet vásároltunk és szeret
nénk a Pécsi-tó melletti 
üdülőtelepünket is bővíte
ni. Balatonfüreden — a 
kultúrterem elkészültével 
—• a gyermekek részére 
játszó-szobát alakítunk ki. 
A vállalati KlSZ-bizottság- 
gal közösen szorgalmazzuk 
az ifjúsági klub létrehozá
sát, ahol a szocialista bri
gádok klubja és a sport
klub is megfelelő helyet 
kapna.

A szervezeti élet terüle
tén milyen feladatok je
lentkeznek?
— Különleges, új felada

tok nincsenek. Tovább kell 
erősíteni a kollektív veze
tést minden testületben. El 
kell érni, hogy a tisztség- 
viselők nemcsak a határo
zathozatalban, hanem a 
végrehajtásban is részt ve
gyenek. Emelni kell az 
alapszervezeti és műhely
bizottsági munka színvo
nalát. Gondoskodni kell a 
bizalmiak képzéséről, rend
szeres tájékoztatásáról. A 
szakszervezeti tanács és bi
zottság fő reszortosait is 
ki kell oktatni a munka- 
területükkel összefüggő 
jogszabályokról. A tömeg
kapcsolatot is tovább kí
vánjuk erősíteni. Több fi
gyelmet fordítunk az egyes 
rétegek helyzetére, vélemé
nyére. Ennek érdekében a 
fiatal mérnökökkel, techni
kusokkal, idősebb szak
munkásokkal, szakszerve
zeti bizalmiakkal, munka- 
védelmi őrökkel stb. kötet
len beszélgetést szerve
zünk. Külön foglalkozunk 
a vidékről bejáró dolgozók 
problémáival.

—• Sokrétű feladataink 
megvalósítása nemcsak a 
tisztségviselők, hanem az 
aktivisták és minden szer
vezett dolgozónk aktivitá
sát, fokozottabb munkáját 
igényli, ezért kérem segít
ségüket és támogatásukat 
— fejezte be nyilatkozatát 
Rácz elvtárs.

J. K.

Világ proletárjai, egyesüljetek!
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A verseny elérte célját

Sikeres
politikai
vetélkedő
A Kis.-Kut. és a Kutató- 

Mélyfúró Üzem KlSZ-szer- 
vezetének rendezésében, a 
KISZ VIII. kongresszusa 
tiszteletére, bizottsági szin
tű vetélkedő zajlott le 
1971. november 26-án a 
központ kistanácstermében.
A verseny kiírása hetekkel 
előbb megtörtént. Minden 
üzem egy-egy három fős 
csapatot indíthatott. Sajná
latos dolog, hogy a Il-es 
üzem csapata távol maradt 
a versenytől.

A résztvevő hét csapat 
tagjait Németh Gyula kö
szöntötte, majd Lőcsei Atti
la, mint játékvezető, ismer
tette a verseny szabályait. 
Az öttagú zsűri előtt a ve
télkedő résztvevői először 
munkásmozgalmi totószel
vényt töltöttek ki, melynek 
helyes kitöltéséért 14 pon
tot lehetett szerezni. Ez
után két fordulón keresz
tül munkásmozgalmi kér
désekre válaszoltak a ver
senyzők.

A következő lépés az if
júsági mozgalom anyagából 
összeállított totószelvény 
kitöltése-, majd ugyanebből 
az anyagból kérdések meg
válaszolása volt. A csapa
tok gyűjtögették a ponto
kat. Három csapat: a Kis.- 
Kut. Üzem, a Kutató-Mély
fúró Üzem, valamint a Ill
as üzem együttese kiegyen
súlyozott, jól felkészült 
csapat benyomását keltet
te.

Nagy izgalmak közepet
te került sor az összesítés
re. Ekkor derült ki, hogy 
a III-as üzem és a Kis.- 
Kut. csapata holtverseny
ben van. Mindkét együttes 
40—40 pontot szerzett. Az 
elsőség eldöntésére villám
kérdést kapott a két csa
pat. Ez sem hozott dön
tést, mivel mindkét válasz 
helyes volt. A második vil
lámkérdésre a III-as üzem 
csapata helyesen válaszolt, 
s ezzel megnyerte a ver
senyt. A végeredmény te
hát a következő lett: 1. a 
III-as üzem csapata, 2. a 
Kis.-Kut. Üzem, 3. a Ku
tató-Mélyfúró Üzem csapa
ta.

Baráth László, a zsűri 
elnöke értékelte a verseny
zők teljesítményét. Hang
súlyozta a politikai isme
retek elsajátításának fon
tosságát, a politikai tisz
tánlátás jelentőségét majd 
Mészáros István, a vállalati 
KISZ-bizottság szervező- 
titkára átnyújtotta a díja
kat.

Minden résztvevő csapat 
oklevelet kapott, míg az 
első helyezett csapat tag
jai 300—300 forintos a má
sodik helyezettek 206—200 
forintos, a harmadik helye
zett csapat tagjai pedig 
100—100 forintos vásárlási 
utalványt kaptak.

Végeredményben a ver
seny elérte célját. A vetél
kedőnek csupán az volt a 
szépséghibája, hogy egyes 
üzemek csapataiban nem 
éppen a legjobbak szere
peltek, s ez el kell, hogy 
gondolkoztassa az illetékes 
KISZ-szervezetek vezetőit.

Herendi István

Magánerős társasház építési lehetőségek, 
vállalati támogatással

A Szigeti úti lakások átadásával befejeződött vál
lalatunknál az állami beruházásokból készülő lakás- 
építési program. Az eddig átadott lakásokkal nem 
sikerült megoldani dolgozóink lakásproblémáit. Ezért 
keressük azokat a lehetőségeket, amely alapján se
gítséget, illetve megoldást tudunk biztosítani. Szeret
nénk a szentlőrinci lakásépítési akciót tovább foly
tatni, mivel kedvezőek a feltételek. A Pécsett épít
kezni, illetve lakást vásárolni szándékozók részére 
magánerős társasház-építkezés szervezését indítjuk 
meg, amelyről az alábbiakban adunk tájékoztatást.

Önkéntes jelentkezés alapján
A Városi Tanács VB ál

tal, vállalatunk rendelkezé
sére bocsátott területen le
hetőség nyílik 180 db la
kás megépítésére. Az építé
si telek az Építők útj ától 
délre eső, múlt évben át
adott új általános iskola és 
a Baranya megyei Építő
ipari Vállalat betonkeverő 
telepe között helyezkedik 
el. A három épületben el
helyezni tervezett lakások
kal párhuzamosan egy 
ABC áruház és egy cuk
rászda is megépül, amely 
a pécsi ÁFÉSZ-szal közös 
beruházásban valósulna 
meg. Az épületek tizenegy 
szintesek lesznek, termé
szetesen felvonókkal. A la
kások — az igényeknek 
megfelelően 1—3 szobásak 
lehetnek kb. 55 négyzetmé
ter átlagos alapterülettel, 
teljes komforttal és távfű
téssel. Az épületek megje
lenésükben hasonlítanak a 
Szigeti úti tíz szinten lakó
házakhoz, de belső elrende
zésben, lépcsőházi és fűté
si megoldásban, jobbak 
azoknál. A tervek szerint 
a lakásépítést lakásépítő 
szövetkezet formájában kí
vánjuk megvalósítani a

kezetek a tagok önkéntes 
személyi társulása és anya
gi hozzájárulása révén lét
rehozott szocialista szerve
zetek, amelyeknek célja, 
hogy tagjai számára bizto
sítsa: saját megtakarításai
ból, az állam által jogsza
bályban biztosított kedvez
mények felhasználásával, 
az állam által nyújtott köl
csönből, saját munkavég
zéssel családi otthonhoz, 
szövetkezeti lakáshoz való 
jutást.

A jogszabályokban biz
tosított legfontosabb jogi 
és anyagi kedvezményeket 
az alábbiakban ismertet
jük:
1. A szövetkezeti lakás sze
mélyi tulajdon, amely el
adható, elajándékozható és 
örökölhető. Az első öröklés 
illetékmentes.
2. Az állam eltartott gyer
mekenként 30 000 forint, 
egyéb eltartott után 20 000 
forint kedvezményt ad.
3. Az állam 120 000 forint
ig 2 százalékos, azon felül 
6 százalékos építési köl
csönt biztosít, 35 éves tör
lesztési idővel.
4. A jogszabályokban biz-

vgllalat érdekelt dolgozói- j tosított kedvezményeken 
nak önkéntes jelentkezése ■ túlmenően a vállalat a ré- 
alapján. Mint ahogy azt a ' szesedési alap terhére az 
vonatkozó rendeletek rög- i arra érdemes dolgozóinak 
zítik, a lakásépítő szövet- további támogatást adhat. 

Várható költségek
Szeretnénk nyomatéko

san hangsúlyozni, hogy az 
építési költséget becslések 
alapján közöljük és csak 
arra alkalmas, hogy érde
kelt dolgozóink jó közelí
téssel megfelelő családi 
számvetést készíthessenek. 
Természetesen mihdent el
követünk, hogy a megfelelő 
technológi megválasztásá
val a legoptimálisabb ter
vek alapján épüljenek fel 
a lakások. Az építési tel
ket a vállalat ingyen biz
tosítja. A programszintű, i 
valamint kiviteli terveket, 
továbbá az építés műszaki i 
ellenőrzését a vállalat 
ugyancsak térítés nélkül ’ 
végzi. Tekintettel a laká- | 
sokkal együtt megépülő já
rulékos létesítményekre a 
közművek, utak, járdák, 
parkosítás stb. költségei 
arányosan mérséklődnek, 
kedvező esetben minimáli
sak lehetnek. Mindezek I 
alapján, továbbá számolva 
a várható áremelkedéssel i 
egy lakás átlagos költsé
ge 300 000 forint körül fog 
kialakulni.

53 éves a Görög Kommunista Párt
November 13-án a Pécsett élő görög politikai emig

ránsok megemlékezést tartottak a Görög Kommunis
ta Párt megalakulásának 53. évfordulója alkalmából. 
Az ünnepi megemlékezést Manolisz Jorgosz elvtárs, 
a Pécsett élő görög emigráns szervezet elnöke tar
totta.

Mindezek ismeretében té
telezzünk fel egy családot 
két kiskorú gyermekkel, 
vagy egy ifjú házaspárt, 
aki két gyermeket vállal 
és vizsgáljuk meg az ösz- 
szes várható kedvezmé
nyek mellett a költségek 
alakulását.

a) A lakás várható költ
sége 300 000 Ft

b) Két gyermek utáni 
szociálpolitikai ked
vezmény 60 000 Ft

c) Kedvezménnyel csök
kentett várható építé
si költség 240 000 Ft

d) 25 százalékos kész
pénzelőleg, amit a je
lentkezőnek a szerző
dés megkötésekor be 
kell fizetni 60 000 Ft

c) Építési kölcsön össze
ge 180 000 Ft
Ebből: 2 százalékos ka
matozású 120 000 Ft

6 százalékos ka
matozású 60 000 Ft

f) 35 éves visszafizetési 
idő mellett a havi tör
lesztés összege 500 Ft

Jelentkezés a munkaügyi csoportnál
A vállalati támogatást, I500 forint/hó törlesztésen

amely a kollektív szerző
dés jelenlegi előírása sze
rint 30 000 forint lehet, a 
dolgozó a készpénzelőleg 
kiegészítésére, vagy növelé
sére fordíthatja. Utóbbi 
esetben természetesen csök
kenhet a 6 százalékos ka
matozású építési kölcsön és 
ennek arányában a havi 
törlesztés összege is. Az

Az ifjúság
honvédelmi
nevelése

Elolvastam a KISZ megyei 
küldöttértekezlet beszámoló
ját, a megyei bizottság tagjai
nak hozászólásalt, feladatait. 
Szomorúan állapítottam meg, 
hogy egyetlen elvtárs sem em- 
líette meg az MHSZ nevét, 
annak támogató munkáját a 
KISZ-nél és az ifjú gárdánál, 
vagyis az ifjúságnál. A Köz
ponti Bizottság pedig szüksé
gesnek tartja, hogy az MIISZ 
szervezetek nagyobb nevelő 
hatást gyakoroljanak az ifjú
ság életében, az iskolákban, 
munkahelyeken, sportban, sza
badidőben stb. Megyénkben 
általában nagy előrelépés tör
tént a honvédelmi nevelő mun
ka minden területén. Erőtel
jesen növekedett megyei szin
ten, - főleg az Ércbányászati 
Vállalat KISZ-szervezeteiben - 

fiatalok honvédelmi nevelé
se. A katonai életre való fel
készítés mind jobban kezd ki
bontakozni. Az eredményes 
munka végzéséhez elengedhe
tetlenül szükséges volt az ér
dekelt szervek együttes tevé
kenységének megszervezése. A 
KISZ-vezetők és az MHSZ, va
lamint a néphadsereg és a ha
tárőrség helyi alakulatainak 
együttműködése több éves gya
korlati tapasztalatokra épül, 
sőt egynéhány területen már 
kialakult hagyományai is van
nak. A KISZ-vezetők és az 
ifjúság nagy többsége rövid 
idő alatt megismerte és meg
szerette az MHSZ szerveket és 
annak célkitűzéséit feladatait. 
Egyre többen kapcsolódnak a 
honvédelmi programok végre
hajtásába. A KISZ nagy se
gítséget ad az általános isko
lákban, az úttörő mozgalom
ban tömegpolitikai rendezvé
nyek, ifjúsági napok, honvé
delmi lövész versenyek és 
egyéb harcitúrák szervezésé
ben. Egyre népszerűbbek a 
honvédelmi alapismereteket 
nyújtó az önkéntességen és
öntevékenységen alakuló mun
ka formák, amelyek a KISZ- 
szel, az MHSZ-szel, a fegyve
res testületekkel együttműköd
ve alakulnak ki. Nem egy 
esetben segítettek az MHSZ 
szervek KlSZ-iskolákat, ifjú 
gárda vetélkedőket és harci
túrákat.

Jó példa erre a Harkány: 
ban rendezett Országjáró Diá
kok VI. találkozója, ahol az 
MHSZ Baranya megyei vezető
sége honvédelmi program biz
tosításával segítette élmények
ben gazdagabbá tenni az ifjú
ság ottlétéi.

Ezért nagyon hiányolom, 
hogy megfeledkeztek az MHSZ 
tevékenységéről a fent emlí
tett fórumon.

PANOV JÓZSEF

azonban abból indulunk ki, 
hogy a vállalat más formá
ban nem tud a közeljövő
ben lakást biztosítani és, 
hogy esetenként egy sok
kal kedvezőtlenebb albér
let is jelenthet havi 800 
forintos kiadást, érdemes 
fontolóra venni a lehetősé
geket és ennek alapján 
dönteni és jelentkezni a 
meghirdetett akcióra. Meg
könnyítheti a döntést, hogy 
az építkezés előreláthatóan 
csak 1974 elején indul, így 
tehát viszonylag hosszú idő 
áll rendelkezésre a megfe
lelő pénzösszeg előteremté
séhez. További könnyítést 
jelenthet, hogy egyrészt a 
készpénzelőleg befizetésére 
az OTP részletfizetési ked
vezményt adhat, másrészt 
mint ahogy azt említettük 
is. vállalati támogatásról is 
szó lehet.

Az építési akcióra jelent
kezni lehet az üzemek 
munkaügyi csoportjánál.

•
Juhász—Kővári

Képünkön balrol-jobbra Bimbo József elvtars, az 
ÉDÜ üzemvezetője, Csorba Tivadar elvtárs, a Megyei 
Pártbizottság munkatársa, Szárisz Trászosz elvtárs, a 
Magyarországon élő emigráns szervezet elnöke, a 
Görög Kommunista Párt Központi Bizottságának 
póttagja, Manolisz Jorgosz elvtárs, a Pécsett élő gö
rög emigráns szervezet elnöke, Kútja Nadisz Miha- 
lisz elvtárs, az ünnepség elnöke, Eduard Kelmnik őr
nagy elvtárs, az ideiglenesen Magyarországon tartózko
dó szovjet katonai egységek képviselője és Kovács 
István elvtárs, vállalatunk pártbizottságának titkára.

HALÁSZ ISTVÁN

entkezik a havi reszikölt- 
lég (víz, gáz, villany, táv
fűtés stb.) továbbá a fel
újítási és karbantartási 
dapba fizetendő összeg. 
Látható, hogy nem kis 
myagi megterhelést jelent 
tehát — a felsorolt kedvez
mények ellenére sem — 
egy ilyen lakásépítés. Ha

November 26-án ünnepé
lyes századgyűlésre jöttek 
össze a III. század mun
kásőrei. A gyűlésen jelen 
voltak a vállalat és az 
üzemek politikai és gazda
sági vezetői is. A meleg 
baráti beszélgetéssel kezdő
dött ünnepségen Molnár 
Károly századparancsnok 
értékelte a munkásőrök te
vékenységét.

A század parancsnoka 
kiemelte, hogy az évek óta 
első III-as üzemi szakasz
hoz felzárkóztak a többiek 
és szorossá tették a ver
senyt. A legnagyobb fejlő
dés az 1. szakasznál ta
pasztalható, így nem vélet
len. hogy a szakaszok kö
zötti versenyben első he
lyezést szereztek. A 2., 3. 
és a 4. szakaszok holtver
senyben a második helyen 
végeztek.

A század rajai közül a 
III-as üzemben tevékeny
kedő Szabó Pál elvtárs ál
tal vezetett 3. raj érte el 
a legjobb eredményt, és 
indul a „Kiváló raj” cím
ért folyó versenyben. A 
században tíz olyan mun
kásőr van, aki 15 éves 
szolgálattal rendelkezik. 
Ezen elvtársaknak Kovács 
István elvtárs, a vállalati 
pártbizottság titkára adta 

- át a vállalat által adomá
nyozott emlékplaketteket. 
Hét munkásőr tárgyjufal- 

■ mat, öt elvtárs pedig zász
lóalj parancsnoki dicsérő 

I oklevelet kapott.
Felszólalt a századgyűlé

sen Sári Ferenc zászlóalj- 
' parancsnok elvtárs is, aki

lismerését fejezte ki a jo 
lünkéért, amelynek a 
Kiváló század” címért fo- 
/ó küzdelemben jelenleg 
z első helyen állnak.

A században levő mun- 
:ásőrök zömmel fizikai 
lolgozók. Ez azt jelenti, 
logy a fizikai dolgozók, fá- 
asztó napi munkájuk mel- 
ett szívesen tevékenyked- 
lek a munkásőrségben. Az 
izemek párt-végrehajtóbi- 
:ottságai és az üzemvezető
égek nagy gondot fordíta
lak e társadalmi munká
lok erkölcsi és anyagi meg- 
secsülésére, s ezen kívül a 
izemélyes kapcsolat is igen 
ó a munkásőrök és a ve- 
:etők között.

Molnár Károly század- 
sarancsnok az eredmények 
íözül kiemelte azt a sike
res riadót, melyet a III-as 
üzemi 4. szakasz rekordidő 
alatt hajtott végre. Hang
súlyozta, hogy a rendkívüli 
gyorsaság a zászlóalj fenn
állása óta, egyedülálló, eb
ben az eredményben az 
üzemvezetés jó hozzáállá
sa is benne van.

A beszámoló azt tükröz
te, hogy a század minden 
tagja igen becsületes és jó 
munkát végzett.

Az 1972-es kiképzési év 
faladatai adottak, a mun
kavégzéshez biztosítva van
nak a feltételek. A felada
tok teljesítéséhez erőt, 
egészséget és sok sikert kí
vánunk valamennyi mun
kásőrünknek.

II. I.
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Az „áttelepítők”, akik nincsenek reflektorfényben
A Kutató-Mélyfúró Üzem

ben sem mindenki is
meri őket, de másutt sen
ki. Pedig fontos munkát 
végeznek. Mintegy 30 em
ber végzi el a mélyfúrá
sokkal kapcsolatos út-, to
ronyépítési és szerelési 
munkákat. A felelősség és 
a munka óriási. Télen, 
nyáron, esőben, hóban, ká
nikulában mindegy. Illetve 
dehogyis mindegy, de a 
munkának el kell készül
nie.

Az új fúrás helyének ki
jelölése után kezdődik 
munkájuk. Először jönnek 
az alapozók, fát döntenek, 
utat építenek, dózerek se
gítségével többszáz
köbméter földet, sziklát 
mozgatnak meg, hogy a 
megfelelő sík terepszakaszt 
kialakítsák. Betonalapot 
építenek a fúrótoronynak, 
iszapgödröt ásnak.

Ezután jönnek a torony
szerelők. A tornyok 24— 
32 méter magasak, 3—4 
mázsás darabokból építik 
fel, mint egy óriási Mark
iin játékot. Szél fúj, zuhog 
az eső, jegesek a vasak, de 
a toronynak mindig időben 
el kell készülnie.

Közben folyik a kábel- 
és vízvezeték szerelése. 
Sokszor kilométereken ke
resztül kell a vízvezetéket 
kiépíteni a fúrótorony és 
a legközelebbi patak, for
rás között. Télen persze 
téliesíteni is kell, beboríta
ni szalmával és földdel, 
hogy Be ne fagyjon, mert 
víz nélkül a fúrótoronynál 
megáll az élet, megáll a 
munka.

A szállítás sem könnyű 
dolog, különösen ilyenkor. 
Három lánctalpas traktor, 
egy dózer és Dutra trakto
rok vonják az anyagot, gé
pet sokszor félméteres víz
ben, sárban, úttalan uta
kon, jégen, méteres hóban. 
Az erőgépkezelőknek jó 
idegeik és biztos kezük 
van, enélkül innen 
denki megszökik.

adást jelent, de ezt az 
üzem igyekszik kiegyenlí
teni. A fizetések általában 
megfelelőknek mondhatók. 
A munkát igyekeznek meg
könnyíteni. 1972-ben egy 
betonkeverő és egy moto
ros fűrészgép beszerzését 
tervezik.

A csoportban három szo
cialista briád működik már 
évek óta. Ismerik szinte 
egymás gondolatát is, hi
szen többségük 10—15 éve 
együtt dolgozik, együtt

örülnek a sikereknek. Csi
szár Nándor, Barabás Ala
dár, Ari Károly, Bódi Gé
za, hogy csak a legjobb 
dolgozókat említsük, de a 
többiek is mindent meg
tesznek, hogy a csoport fe
lelősségteljes, és nehéz 
munkája minden körülmé
nyek között pontosan befe
jeződjön, s ezzel biztosít
sák a lehetőséget az utá
nuk következő lépcsőnek, a 
fúrások jó munkájához.

K. L.

A fiatalokról és magunkról
Üzemünk évek óta fo

gadja nyári termelési gya
korlatra a budapesti „Sza
bó József” Geológiai Tech
nikum hallgatóit. Eleinte 
két-három gyerek jött, há
rom év óta pedig nyolcan- 
tizen is jutnak egy turnus
ra. Itt töltenek egy-egy hó
napot, és így a nyári idő
szakban, szinte „megszáll
va’’ tartanak bennünket. A 
bonyolultabb munkába ál
talában nem vonjuk be 
őket. A hangsúly inkább 
azon van, hogy az üzemi 
élettel minél több oldalról 
ismerkedjenek meg. A nyá
ri gyakorlat intézménye a 
technikumok, szakközépis
kolák oktató-nevelő tevé
kenységének jól bevált 
módszere, és a gyerekek 
körében is' népszerű. Vala-

nének elhelyezkedni, ha 
végeztek, és vannak akik 
érettségi után valóban visz- 
sza is tértek hozzánk. Az 
ellenőrzésre érkező taná
rok elégedettsége is az 
eredmények mellett szól. 
Mindez nem lehet közöm
bös üzemünknek sem. Túl 
azon, hogy a tanulók fo
gadásával és megfelelő fog
lalkoztatásával tulajdon
képpen társadalmi kötele
zettséget teljesítünk, az 
üzem szempontjából jelent
kező hasznot sem szabad 
figyelmen kívül hagyni. Az 
üzemrészleg vezetőnk a 
nyári gyakorlatok intézmé
nyének jelentőségét első
sorban a munkaerő tobor
zás lehetőségében látja. Ha 
megnézzük, hol tudtak és 
akartak az üzemrészlegen

mennyi pénzt is keresnek, i belül eredményesebben 
„világot is látnak”, mert \ foglalkozni a gyerekekkel, 
még ha a saját városuk- világosan kitűnik, hogy ott
ban maradnak is, azok a 
tapasztalatok, melyeket a 
munkahelyeken szerezhet
nek, az addigi ismereteik
hez képest valóban egy 
más világot jelenthetnek. 
A munkahelyeket terhelő 
felelősségről a megszerzett 
tapasztalatok jelentőségéről 
gyakran esik szó és ez 
mindenki előtt nyilvánva
ló. Arról, hogy üzemünk

mln" i mennyiben tesz eleget a 
fenti követelményeknek, az 

A munka nehéz, és rá- eredmények tanúskodnak, 
adásul sokat kell vidékre j Egyre többen jönnek hoz- 
járni. A munkaidő 50 szá- zánk és akik már voltak 
zalékát vidéken töltik, tá- az üzemnél, ide kérik ma- 
vol a családtól. Ez anyagi- j gukat újra. Egy páran be- 
lag is komoly többletki- i jelentették, hogy itt szeret-

ahol a munkát napi, konk
rét, rendszeresen ismétlődő 
feladatok elvégzésére meg
szervezték. A hidrogeoló
giai csoportnak sem osztot
ták ki nagyobb nyomaték
kai azt a szerepet, hogy 
szárnyai alá vegye és irá
nyítsa a gyakorlatosokat, 
valahogy mégis ők lettek 
ebben a főszereplők. Sőt 
a jövő nyárra foglalkozta
tási tervet készítenek, hogy 
minél zavartalanabbul me
hessen a munka.

Kovács Miklósnc

KISZ-segítség az üzemnek
A „baleset” szó a min

dennapi szavaink között 
szinte már a megszokott 
szóvá válik. Mindenhol ta
lálkozunk vele, üzemben, 
közúton, és mostanában az 
otthoni balesetek sem rit
kák. Nap mint nap közöl
nek baleseti statisztikát a 
lapok. Olvasható a faliúj
ságokon és nagyon sok em
bernek ad munkát a bal
esetekkel való foglalkozás. 
Egy balesetnek senki sem 
örül —• mindenkinek kárt 
okoz — és mégsem vigyá
zunk eléggé; nem tartjuk 
be a munkavédelmi szabá
lyokat, figyelmetlen a 
munkavégzés, rossz szer
számhasználat, ilyen in
doklások kerülnek a bal
eseti jegyzőkönyvekbe.

Az ÉDÜ KISZ-szervezete 
elhatározta, hogy kongresz- 
szusi vállalásként munka- 
védelmi őrjáratot szervez 
KISZ-fiatalokból. Az őrjá
rat célja felfedni azokat 
az üzemegységekben elő
forduló helyeket, ahol 
munkavédelmi hiányossá
gok vannak, vagy ahol a 
dolgozók nem tartják be a 
munkavédelmi szabályokat.

így segítik elő az üzem 
munkavédelmi helyzetének 
javítását. Ezek a fiatalok 
nagyon jó munkát végez
tek idáig. Igen sok prob
lémát vetettek fel az üzem 
gazdasági vezetésének, akik 
élénken reagáltak a hiá
nyosságokra és intézkedé
seket tettek a jegyzőyönyv- 
ben felvetett probléma 
megszüntetésére.

Simon József, az ÉDÜ 
KISZ-titkára elmondotta, 
hogy ellenőrzésük ezentúl 
folyamatos és rendszeres 
lesz. Azokon a helyeken, 
ahol rendellenességet fe
deznek fel, figyelmeztetik 
az ott dolgozókat is. Az 
ilyen figyelmeztetés nem 
tartalmaz megtorlást, ha
nem jóindulatú segítség. 
Az üzemvezetés támogatja 
a KISZ-szervezet kezde
ményezését, és minden se
gítséget megad, hogy mun
kájukat sikeresen végez
zék. Reméljük, hogy ezek 
után az ÉDÜ baleseti mu 
tatói jól fognak alakulni 
és ebben a KlSZ-szervezet- 
nek is része lesz.

Mosonyi Jenő

„A bányászat zenekar nélkül nem is bányászat!”

Új utakon a fúvószenekarunkRitka élményben volt ré
sze annak a mintegy 150 
főnyi közönségnek, aki el
jött a Ságvári Endre Mű
velődési Házba meghirde
tett zenekari hangverseny
re. Ugyanis' a Bányász Kul
turális Hónap keretében a 
Mecseki Ércbányászati Vál
lalat és a Művelődési Ház 
közös rendezésében első íz
ben adott vállalatunk fú
vószenekara 1971. novem
ber 26-án könnyűzenei 
hangversenyt dolgozóink
nak, városrészünk lakói
nak. Zsongott a terem a 
vendégek beszélgetésétől, 
de minden elcsendesült, 
amikor elfoglalták helyü
ket a zenekar tagjai, majd 
Bimbó József elvtárs, az 
Ércdúsító Üzem vezetője — 
aki a műsort vezette —• 
jelent meg az emelvényen 
és köszöntötte a vendége
ket, köztük megyénk és 
városunk vezetőit, a BDSZ 
képviselőit és vállalatunk 
vezetőségét. Majd követ
keztek a hangulatosan ösz- 
szeválogatott dallamok: Er
kel: Hunyadi László—Palo
tás, Dvorák: VIII. Szláv- 
tánc, Kodály: Háry Jáno: 
—Toborzó, Zeller: Mada
rász—Egyveleg, cseh pol 
kák, J. Strauss: Kék Duni 
keringő és végül a Radetz 
ky-induló. Hatásosan emel

Nyugdíjasok
napja
A hagyományoknak meg

felelően, november 23-án 
a Ságvári Művelődési Ház
ban megrendezték a nyug
díjasok napját. A megven- 
dégeléssel és műsorral egy
bekötött összejövetelen 135 
nyugdíjas vett részt. Szauer 
István alapszervi elnök be
számolt az éves munkáról. 
Kiemelte, hogy a vállalati 
lehetőségeket figyelembe 
véve messzemenően igye
keznek támogatni a nyug
díjasokat. Az alapszervezet 
szociális keretéből és vál
lalati támogatásból eddig 
109 fő részesült összesen 
62 000 forint segélyben. 19 
nyugdíjas részére 8100 fo
rint temetkezési segélyt 
nyújtottak. 39 fő tűzifa 
utalványt kapott. A féláru 
utazási kedvezményt 55 
nyugdíjas igényelte. Nagy 
gondot fordítottak a nyug
díjasok üdültetésére is. 
Harkányban 22 fő, az NDK 
csereüdültetésben négy fő 
vett részt. Ezenkívül a 
BDSZ hat fő, az alapszer
vezet pedig öt nyugdíjas 
részére biztosított díjtalan 
üdültetést. Az Abaliget— 
Orfű-i kiránduláson az 
alapszervezettől 56 fő vett 
részt.

A hasonló jellegű és 
nagyságrendű juttatásokat 
a jövőben is biztosítani 
tudják, de igyekeznek a le
hetőségeket bővíteni. A je
lenlevő nyugdíjasok öröm
mel vették tudomásul 
Szauer elvtárs bejelentését, 
hogy a balatonfüredi üdü
lőben egy szobát biztosíta
nak a családos nyugdíja
sok részére, és ezenkívül 
1972 augusztusában 90— 
100 fő részére nyújtanak 
hétnapos üdültetési lehető
séget. A vállalat munkale
hetőséget is nyújt a nyug
díjasoknak. Jelenleg is 
mintegy 30 főt tudnának 
az üzemek felvenni külön
böző munkakörökbe. A 
hozzászólók köszönetét 
mondtak az alapszervezet 
vezetőségének, a vállalati 
szakszervezeti bizottságnak 
a támogatásért és gondos
kodásért. A meleg hangu
latú összejövetelt műsor 
zárta, amelynek keretében 
a vállalat fúvószenekara 
koncertet adott és felléptek 
a Pécsi Nemzeti Színház 
művészei is.

Juhász Károly

bányák és Oroszlányi Szén
bányák zenekarával is. Ha 
szabad, itt ragadom meg 
az alkalmat arra, hogy a 
fentiekben ismertetett ter
veink valóraváltásához — 
a mi munkánkkon felül — 
kérjem a vállalati pártbi
zottság és szakszervezeti 
tanács erkölcsi és anyagi 
támogatását is, amelyre fo
kozottabb mértékben lesz 
szükségünk a jövőben, mint 
eddig volt. Gondolok itt 
pl. bányász hagyományo
kon alapuló, új egyenruha 
beszerzésére, amely — tud
juk — anyagi áldozatokkal 
jár, de nagy mértékben 
emeli zenekarunk szereplé
seinek színvonalát — mon
dotta befejezésül Bimbó 
elvtárs.

A fentiekhez csak any 
nyit fűzhetünk: kívánjuk, 
hogy a fenti szép tervek 
mind valóra váljanak, a 
most megkezdett út vezes
se sok sikerhez zenekarun
kat, hogy sok jót hallhas
sunk róla. De legalább 
annyiszor hallhassuk ját
szani is. mert igényt tar
tunk rá!

Nagy Sándor

Példamutató
sportolók
A városi KISZ-bizottság 

által novemberben megren
dezett kongresszusi kupa 
kispályás labdarúgó dön
tőjében az ÉDÜ csapata 
veretlenül szerezte meg az 
első helyet. Tizenkét csa
pat nevezett a tornára. Se
lejtező mérkőzéseket ját
szottak és a legjobb há
rom csapat körmérkőzés 
formájában küzdött a baj
noki címért. Az ÉDÜ csa
pata biztos játékkal, —mi
után a MÁV együttesét 3:2 
arányban, a Villamos Gép
javító csapatát 3:l-re ver
te—, megnyerte a kong
resszusi kupát.

A torna folyamán kitűn
tek játékukkal: Nagy Lász
ló, Kéri István, Fazekas 
Ferenc, Trinn Tamás, Si
mon László, de a többiek 
is kitűnő játékot nyújtot
tak, és végeredményben 
megérdemelt volt a győzel
mük, amellyel tovább öreg
bítették a vállalat jó hír
nevét.

K. M.

A III. sz. bányaüzem
GP-1 bányafúró berendezés műszaki fejlesztéséért

Üzemünkben évek óta 
aktívan tevékenykedünk a 
GP—1 bányafúró berende
zés további tökéletesítése 
érdekében. Utalásképpen 
elevenítsük fel, mit tet
tünk eddig:
— elsőként alakítottuk ki 
az elektrohidraulikus fúró
berendezést,
— eredményesen megoldot
tuk a hidraulikus tápegy
ség hűtését, amely lénye
ges tényező lett az olaj
szivattyú és irányváltó ha
tékonyságát illetően,
— a régi csavaros befogó
fejet lecseréltük, úgyneve
zett mechanikus befogófej
re, amellyel a ki- és befo
gások ideje lerövidült, il
letve ezáltal a munkavég
zés termelékenyebbé vált,
— ez évben kísérletet vé

geztünk egy úgynevezett 
,vizes-olajos” kombináció
jú berendezés kialakítására
— ennek feladata lett vol
na az elektrohidraulikus 
tápegység helyettesítése.
— Jelenleg kísérleti stá
diumban, illetve üzemszerű 
bevezetés előtt áll az új 
sebességváltó szekrény + 
dugattyús beépítőszerkezet.

A továbbiakban az új 
sebességváltó plusz dugaty- 
tyús beépítőszerkezet beve
zetéséről és elterjesztésé
nek szükségességéről kívá
nunk még szólni. A bánya
fúrással és gépjavítással 
foglalkozó szakemberek 
előtt ismert tény, a hagyo
mányos sebességváltó szek
rény, illetve beépítő vitla 
gyakori meghibásodása, az 
alkatrészek beszerzésének 
esetenkénti nehézségei, a 
a javításból eredő impro
duktív kiesés. Az új se
bességváltó plusz dugaty- 
tyús beépítőszerkezet — 
Bettiol József és Gold Jó
zsef lakatosok újítása — a 
jelentkező nehézségeket kí
vánja csökkenteni. Elsősor
ban egyszerűbb, erősebb 
kivitelben készül, a meg
hibásodás lehetősége ki
sebb. Ezt igazolja, hogy pro
totípussal május óta dol
gozunk és javításra ez ide
ig nem került sor, illetve 
az esetleges meghibásodá
sokat a fúrási dolgozó a 
munkahelyen könnyen 
megtudta szüntetni. Má
sodsorban mindkét géprész
nél lényeges tényező a súly 
és zajártalom csökkentésé
re való törekvés, mely az 
egészségvédelmet szolgál
ja. Október hónapban 
mindkét javaslatunkat gya
korlatban is bemutattuk a 
bányafúrási és gépészeti 
szakembereknek. Általános 
vélemény az volt, hogy az 
újítás jó, Várhegyi elvtárs 
szerint mindegyik üzemben 
célszerű az újítás elterjesz- 

1 tésével foglalkozni. Ennek 
érdekében a II. és IV. sz. 
bányaüzem bányafúrás ve
zetőjével meg is állapod
tunk abban, hogy a GP—1 
sebességváltót plusz beépí
tőszerkezetet kb. két hónap 
időtartamra kölcsönadjuk, 
gyakorlati megfigyelés cél- 

! jából.
Wirth Béla

;e az est hangulatát a Me
sék Táncegyüttes közre- 
nűködése.

A számokat követő hosz- 
izú tapsok mindinkább bi- 
:onyították, hogy a zene
tár és annak vezetősége 
ió úton indult el, amikor 
3 hangversenyt megrendez- 
:e. Erről beszélgettünk a 
szünetben Bimbó elvtárs
sal is, aki a vállalati párt
bizottság és az igazgatóság 
megbízásából jelenleg a ze
nekart vezeti.

— Mai hangversenyünk 
elsőrendű célja az volt — 
kezdte —, hogy az eddig 
hangját alig hallató zene
kar életjelt adjon magáról. 
Űj célkitűzésekkel, új fe
gyelemmel, új utakon aka
runk haladni a jövőben. A 
mögöttünk álló 15 éves ha
gyományt nem engedhetjük 
veszendőbe menni és a bá
nyászat zenekar nélkül 
nem is bányászat. Egy ze
nekar tevékenysége nem 
merülhet ki néhány alkal' 
mi szereplésből. Dolgo
zóink szeretik a zenét és 
a szórakozás, művelődés 
igényével várják ezt el tő
lünk. Ennek mi eleget is 
akarunk tenni. Részt kivá

lunk venni városunk és 
megyénk lüktető zenei éle
dben is, hogy ezzel válla
latunk jó hírnevét is öreg- 
oítsük. A fentiek szellemé- 
oen állítottuk össze tehát 
i jövőre vonatkozó tervein
ket. Rendszeres itthoni sze- 
-eplésekkel szórakoztatjuk, 
neveljük közönségünket, 
dolgozóinkat. Kilépve fa
laink közül, résztveszünk 
a márciusban sorrakerülő 
Felszabadulási hangverse
nyen. Májusban térzenét 
adunk a csertői gyermek- 
otthon és az egész község 
lakóinak. Júniusban a bel
városban, a bányásznap ke
retében városunkban
adunk térzenét. Résztve
szünk a Siklósi Várfeszti' 
vál versenyein és célunk 
az „Aranylant” kitüntetés 
megtartása. Novemberben 
pedig a „Népek dalai” cí
mű versenysorozaton .ve
szünk részt. E tervek való- 
raváltását lelkes zeneka
runk és annak karnagya, 
Dekleva László biztosítják 
számunkra. Felvesszük, il
letve szorosabbra fűzzük 
kapcsolatainkat a nagy 
múlttal és tapasztalattal 
rendelkező Mecseki Szén-
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Labdarúgók fegyelmi tárgyalása
Az Ércbányász SC labdarúgó szakosztály fegyel

mi bizottsága december 3-án tárgyalta Farkas I, Ist
ván és Gyürke Péter fegyelmi ügyét. Mindkét játé
kos súlyefe sportszerűtlen magatartást tanúsított az 
edzésen és ezért a fegyelmi bizottság Farkas I. Ist
vánt 3, Gyürke Pétert 1 hónapra eltiltotta a bajnoki 
szerepléstől, de a végrehajtást június 30-ig felfüg
gesztette.

KOVÁCS MIKLÓS

Szakosztályok életéből
Úszás:

Tizenöt éves múltra te
kinthet vissza az Ércbá
nyász úszó szakosztálya. Ez 
idő alatt sok szép ered
ményt értek el. Sajnos a 
nagy eredmények elmarad
tak, részben a feltételek 
hiánya miatt, de a fő ok, 
hogy a legjobb úszóinkat 
elvitték a bupdapesti egye
sületek. A szakosztály ve
zetősége emberfeletti küz
delmet folytat a város 
úszósport életének fenntar
tásáért. A rossz idő beál- 
tával szinte lehetetlen 
úszóoktatást folytatni. A 
nehézségek miatt meg kel
lett szüntetni a kisgyerme
kek úszó oktatását, pedig 
az igen fontos feladat és 
különösen életvédelmi 
szempontból lenne nagy je
lentősége. Az 1970-es év
ben a versenyzők több fni- 
nősítést és országos verse
nyeken kilenc minőségi 
pontot szereztek. 1971. ja
nuár 1-vel a Pécsi Dózsa 
szakosztálya megszűnt és a 
14 éven felüli úszók a szak

Vidék bajnoka az Ércbányász
Sakk:

Minden várakozáson fe
lül szerepeltek az első OB
I- ben az Ércbányász sak
kozói. A bajnokság meg
kezdése előtt egy volt a 
cél: biztosítani a bentma- 
radást a legjobbak között. 
Nemcsak biztosították, ha
nem az első szereplés al
kalmával a Vidék legjobb
ja címet is megszerezték. 
Emeli győzelmük értékét, 
hogy ezt a sikert azzal a 
csapattal érték el, amely 
bajnokságot nyert az OB
II- ben. Az együttes össz
teljesítménye 83,5 pont, 
ami 46 százaléknak felel 
meg. A bajnokság folya
mán egyenletes teljesít
ményt nyújtottak. 14 pont 
előnnyel végeztek a debre
ceni együttes előtt, s mind
össze egy-két pont hát
ránnyal voltak lemaradva 
az előttük álló csapatoktól. 
Egyénileg kitűntek: Glatt 
Gábor 9 pont, 12 mérkő
zésből; Szilárd Miklós 9 
pont, 13 mérkőzésből; Já
vor István 8,5 pont. Ki
emelkedőnek mondható

Visszaszerezni az Ércbányász népszerűségét
Beszélgetés Bácsván János szakosztályvezetővel

Az elmúlt hónapban sze
mélyi változás történt az 
Ércbányász labdarúgó szak
osztály vezetőségében. Peti 
József szakosztályvezető 
üzemi elfoglaltsága miatt 
kérte e tisztség alóli fel
mentését. A sportkör el
nöksége a kérelmet elfo
gadta és egyben — előze
tes tárgyalás után — Bács
ván Jánost a szakosztály 
vezetőjének megválasztot
ta. Bácsván János szemé
lyé, munkája és szaktudása

osztályunkat erősítették. 
Reális volt az az elképze
lés, hogy a két szakosz
tályból egy erős vidéki 
szakosztály legyen. Sajnos 
nem így történt, mert a 
Dózsa úszók közül keve
sen vállalták a rendszeres 
erős edzéseket. Egyénileg 
kiemelkedő eredményeket 
Mátrai Árpád és Juhász 
Gábor versenyzők értek el. 
Különösen a vidék bajnok
ságon szerepeltek eredmé
nyesen versenyzőink. Pont
versenyben a negyedik he
lyet szerezték meg az or
szágos vidék bajnokság 
ranglistáján. Az év sikeres 
befejeztével egyre nagyobb 
gondok jelentkeztek az 
uszoda ellátása terén. Amíg 
az ország kisebb városai
ban sorra épülnek fedett 
és nyitott uszodák, ezalatt 
Pécsett úgy néz ki, hogy 
megszűnik az egyetlen 
úszó szakosztály, ha idő
ben nem biztosítják a fel
tételeket.

K. M.

Ribli Zoltán szereplése is, 
mint első táblás játékos 
7,5 pontot szerzett. A töb
bi versenyzők is kitettek 
magukért a bajnokság fo
lyamán, mert a jó szerep
lés titka a közös munka 
eredménye. A mérlegük 
nagyon kedvező, tizenhá
rom mérkőzésből hat győ
zelem és hét vereség van.

Vados szakosztályvezető 
elvtárs elmondotta, hogy a 
csapat a bajnoki idény be
fejezése után nem tér pi
henőre, folytatja a felké
szülést a jövő évi bajnok
ságra, amely február 1-én 
kezdődik. Csapatunk részt' 
vesz a most folyó városi 
bajnokság küzdelmeiben. 
Ezután heti három edzés
sel készülnek az új évad
ra. Továbbiakban elmon
dotta, hogy erősíteni sze
retnék a csapatot, jelenleg 
három mester-versenyzővel 
folytatnak tárgyalásokat. 
Ha tárgyalásaik eredmé
nyesek lesznek, csapatuk 
még ütőképesebbé válik.

K. M.

nem ismeretlen a város 
sport életében. Fiatal ko
rában játékos, később mint 
játékvezető tevékenykedett. 
Az 50-es években került 
szorosabb kapcsolatba a 
labdarúgás vezetésével. Eb
ben az időben az „urán” 
labdarúgó szakosztályának 
volt irányítója, de külön
böző nézeteltérések miatt 
lemondott. Munkáját a Pé
csi Dózsánál folytatta egé
szen napjainkig. Jó barát 
és segítőként jött vissza, 
hogy tapasztalatával és 
szaktudásával elősegítse a 
tervek és célok mielőbbi 
megvalósulását. Bácsván 
elvtárssal a szakosztály je
lenéről és jövőjéről beszél
gettünk, mivel olvasóinkat 
elsősorban ezek a kérdések 
foglalkoztatják.

Mint új szakosztályveze
tő mit tart most a leg
fontosabb feladatnak?
— Mindenekelőtt a fe

gyelem teljes megszilárdí
tását a szakosztály vezeté
sében, s a játékosoknál. 
Ezt meg kell tenni, hogy 
folytatni lehessen a meg
kezdett munkát.

Erre vonatkozóan milyen 
elképzelései vannak?
— Megfelelő szakembe

reket bevonni a vezetőség
be. Meg kell szilárdítani 
a jétkosok munkahelyi fe
gyelmét. Fokozottabban 
kell ellenőrizni a játéko
sok magánéletét, — fel
számolni az éjszakai szóra
kozást —, létrehozni a kö
zösségi és jóbaráti élet 
alapjait. Az előttünk álló 
feladatok megoldásához se
gítséget kérünk a KISZ- 
bizottságtól.

Beszélgetésünk alatt utalt 
a szankciók alkalmazá
sára is. Mikor és milyen 
formában kerülhet erre 
sor?
— A labdarúgó szakosz

tály minden tagja tiszta 
lappal indul az új évben. 

1A folyamatban levő ügye
ket ebben a hónapban le
zárjuk, a fő cél, természe
tesen a nevelési szándék. 
Ha ennek ellenére az el
következendő időben a já
tékos edzésre járásánál, 
sportszerűtlen magatartá
sában, életmódjában, a sé
rülés színlelésében tovább
ra is problémák lesznek, a 
legerősebb szankciók kisza
básától sem riadunk visz-

Sporthírek
ÜJ vezetőség a labdarúgó 
szakosztály élén. Az őszi 
bajnokság befejeztével a 
Pécsi Ércbányász labdarú
gó szakosztálya vezetőség
választó gyűlést tartott de
cember 2-án a központi 
klubban. Értékelések és 
hozzászólások után került 
sor a vezetőség újjáválasz- 
tására. Egyhangúlag Bács
ván Jánost szakosztályve
zetőnek, Bendes Tibort 
szakosztályvezető titkár
nak, tagoknak: Peti Jó
zsef, dr. Szikszai Géza és 
Vass Antalt választották.
ASSZONYTORNA. A tö
megsport bizottság irányítá
sa mellett sikeresen folyta
tódik októberben beindí
tott női torna. Az eltelt 
idő alatt több mint 300-an 
vettek részt. Továbbra is 
nagy népszerűségnek ör
vend az asszonyok köré
ben, mivel hasznos és vál
tozatos gyakorlatok bizto
sítják a testmozgás feltéte
leit.

sza a vétkesekkel szem
ben.

Az utößbi időben meg
oszlottak a vélemények 
Dr. Dunai János edzői 
munkájával kapcsolat
ban. Önnek mi erről a 
véleménye?
— Dr. Dunait játékos ko

rából ismerem, kitűnő lab
darúgó volt, de ugyanilyen 
kitűnő edzőnek is tartom. 
Tudomásom szerint a vál
lalat gazdasági vezetése is 
teljesen elismeri szaktudá
sát, tevékenységét. Fél éve 
dolgozik edzői minőség
ben, munkája tudatos, elő
relátó. Az eltelt idő még 
kevés ahhoz, hogy kibonta
koztassa edzői képességeit. 
Itt kívánom megjegyezni, 
hogy nem mindig az edző
ben kell keresni a hibá
kat ... A vezetőség részé
ről biztosíthatom, hogy 
szabadkezet és nyugodt 
légkört teremtünk és min
den támogatást megadunk 
további munkájához.

Milyen célkitűzések van
nak a bajnoksággal kap
csolatban?
— Először is érdekeltté 

kell tenni a játékosok ré
szére a labdarúgást, úgy 
mint más ember számára 
a munkát. Meggyőződésem, 
hogy a csapat többre ké
pes a jelenlegi szereplésé
nél. Van plusz az együttes
ben és ezt a többletet sze
retnénk kiaknázni úgy, 
hogy szurkolóinknak több 
kellemes vasárnapot sze
rezzünk és a csapatot el
hagyó szurkolóinkat is 
visszaszerezzük. Bízom ab
ban, hogy ezt átérzik a 
játékosok is és ez a több
letmunka a bajnoki táblá
zaton is meg fog mutat
kozni.

A jövőt illetően?
— Az utánpótlás neve

lésére nagyobb gondot for
dítani az eddigieknél, el
sősorban saját játékosok
kal ' erősíteni az első csa
patot. Igazolásokkal kap
csolatban elkívánom érni, 
hogy elsősorban fiatal, te
hetséges játékosokat igazol
junk. Ennek érdekében 
mindent elkövetünk, hogy 
ezt megvalósíthassuk és 
egyben visszaszerezzük az 
Ércbányász népszerűségét 
is — fejezte be nyilatkoza
tát Bácsván elvtárs.

Kovács Miklós

VIDÉK legjobbja. A Pécsi 
Ércbányász asztalitenisz 
NB I-es csapata újra ki
harcolta a Vidék legjobbja 
címet. Az együttes a baj
nokságban a hetedik, nyol
cadik hely megszerzéséért 
december 5-én Budapesten 
a Postás ellen játszotta 
utolsó mérkőzését. Sikeres 
szereplésükhöz gratulálunk.
DOLGOZÓINK érdekében. 
Az elmúlt évek tapaszta
latai alapján a tömegsport 
bizottság továbbra is biz
tosítani kívánja nők és 
férfiak részére edzési és 
sportolási lehetőségeket. 
December 1-től március 1- 
ig a 39-es dandár úti is
kola tornatermében min
den szombaton 14 órától 
este 20 óráig a labdarú
gást, kosárlabdát, röplab
dát, tornát és a tollaslab
da játékokat kedvelők szá
mára biztosítottak a felté
telek.

K. M.

— A vállalati KISZ vb no
vember 3-án a III. sz. bá
nyaüzemben tartotta meg 
ülését, ahol a párt ifjú
ságpolitikai határozat vég
rehajtására kiadott intéz
kedési terv teljesítését tár
gyalták meg.
— A munkásszállóban de
cember 3-án kultúraktíva 
értekezletet tartottak, ahol 
a kiváló munkát végző ak
tívákat megjutalmazták. 
Szabó Ottó, a Pécsi Nem
zeti Színház tagja, humo
ros verseket adott elő.
— A III. sz. bányaüzem 
kiszolgáló szakszervezeti 
alapszervezete december 
2-án taggyűlést tartott, 
ahol a munkavédelmi te
vékenység eredményeit ér
tékelték. Itt került sor az 
üzemből távozó Bánik Je
nő gépészeti vezető benső
séges búcsúztatására és az 
új gépészeti vezető, Eisner 
Béla elvtárs bemutatkozá
sára.
— A vállalati kollektív 
szerződés oktatására ki
adott intézkedési terv alap
ján, november 20-án a bé 
relszámolók, november 26- 
án pedig a munkaügyi ve
zetők részére tartottak kon
zultációs előadást a köz
pontban.

Öt nap a Tátrában
A III. sz. bányaüzem Lékai 

János KISZ-szervezetének kez
deményezésére társasutazáson 
vett részt vállalatunk harminc 
dolgozója. A Magas-Tátrába 
szervezett ötnapos kirándulá
son zömmel azok a III-as 
üzemi fiatalok voltak, akik ki
emelkedő teljesítményt nyúj
tottak az üzemünkben végzett 
társadalmi munkában. Rajtunk 
kívül IV-es üzemi fiatalok 
voltak még az utazók között. 
Erről az útról szeretnék rövi
den beszámolni olvasóinknak, 
egy kicsit azzal a céllal, hogy 
a tapasztaltak remélhetőleg 
serkentőleg hatnak fiataljaink 
utazási kedvére. Az Expressz 
Ifjúsági és Diák Utazási Iroda 
kényelmes társasgépkocsija 
már várt bennünket a Déli 
pályaudvaron. Helyfoglalás 
után átrobogtunk a fővároson, 
s nemsokára megérkeztünk a 
határra. Rövid vámvizsgálat, s 
máris Csehszlovákiában volt
tunk. Hosszúnak tűnő útvona
lunkon ilyen helységnevekkel 
találkoztunk: Zólyom, Beszter
cebánya, Poprád, Tátrafiired. 
Gyönyörű táj tárult szemünk 
elé. s mindenki csak a szem
lélődéssel volt elfoglalva. Meg
kapó látvány volt a kétoldali 
magas hegyek hatalmas fe- 
nyőerdöi között kanyargó 
hegyi patak. Az elsőrangú és 
jól karbantartott úthálózat 
csak növelte a társaság jó 
közérzetét.

Utunk végcéljához, Felső- 
Tátrafüredre a késő délutáni 
órákban érkeztünk. A Junior 
Hotel nagy kényelemmel fel
szerelt szálloda. Kőházakban, 
négyágyas szobákban (melyek 
központi fűtéssel vannak el
látva) laktunk. Hasznos dolog
nak bizonyult, hogy saját au
tóbuszunk volt, mert így a 
programok lebonyolítása zök
kenőmentesen történhetett, s 
a helyi tájékozatlanság sem 
jelentett problémát. A kétezer 
méteren felüli hegyek hófödte 
csúcsai rendkívülien szép lát
ványt nyújtanak. A remek he
gyi levegő, az egymást érő 
üdülési közDontok sok-sok lát
nivalója, kellemes élményt 
nyújtott a résztvevőknek öt
napos tátrai tartózkodásunk 
programja között szerepelt a 
Csorba tó és a Hrebionok meg
tekintése, kirándulás a Tar 
pataki vízeséshez, a Poprádi 
fennsíkra, Késmárkra és Lő
csére. A hegyek szépségéről 
csak az elragadtatás hangján 
lehet szólni: az örökzöld fe- 
nyöcrdők, a hegyi legelők né
pes -tchéncsordái, a csúcsokon 
a napfényben csillogó hó, s a 
törpefenyők birodalma fölé 
kúszó lanovka méltán váltja 
ki az ide utazó emberek cso
dálatát. Egymást érik az ég- 
benyúló hegyormok, s az ol
vadó hó által táplált hegyi pa
takok csobogása hallatszik 
mindenfelől.

A csoport tagjai hegyi túrán 
Is részt vettek, amely eléggé 
fárasztó volt, de a ’ látvány

— Filmvetítések vannak 
minden hétfőn és pénte
ken este fél hét órakor a 
vállalat munkásszállójá
ban. Műsor:
December 20-án:

A szép dragonyos háló
jában. Csehszlovák, bűn
ügyi filmvígjáték.

December 22-én:
Z, vagy egy politikai 
gyikosság anatómiája. 
Francia film.

December 27-én:
Az utolsó Leó, aki a vi
lág helyett csak az utcát 
változtatta meg.

Január 3-án:
A gyilkos a sínen vár. 
A CL-sorozat című bűn
ügyi regény magyarul 
beszélő, csehszlovák film
sorozat.

— A vállalat párt-, tömeg
szervezeti és gazdasági ve
zetősége december 8-án a 
magyar sajtó napja alkal
mából a központ tanácster
mében ünnepséget tartott, 
ahol az aktívákat megju
talmazták.
— A vállalat horgász egye
sülete december 19-én dél
előtt fél tízkor a központ 
tanácstermében tartja
rendkívüli közgyűlését, 
ahol megvitatják az új 
egyesületi alapszabályt és 
jelölő bizottságot választa
nak. ,

szépsége megért minden fá
radtságot. A városok, ahol 
megfordultunk, rendezettek, 
hangulatosak. Az üzletek áru- 
választéka igen nagy. (Ne
künk, sajnos, kevés volt a 
pénzünk.) A szórakozó helyek 
közt is bőven lehet válogatni, 
s egyáltalán nem túl drágák. 
Az autóbuszozás unalmát 
énekléssel űzte el a társaság. 
A gépkocsi mikrofonját szin
te kibérelte Takács Lajos, a 
gépészeti alapszervezet KISZ- 
titkára aki hol jól, hol rosz- 
szul de dicséretes lelkesedés
sel danálásra csábította még 
az alvókat is. A sűrű prog
ramtól kissé fáradt társaság 
felvillanyozva vágott neki a 
hazafelé vezető útnak. Az ad
dig gyönyörű, napsütéses időt 
októberi hóesés váltotta fel. 
Néhány órán át fehérlö fák 
és hegyek között kanyarog
tunk. Kattogtak a fényképező
gépek, hogy rögzítsenek min
den érdekeset. A sötétedés be
álltakor már ismét magyar 
földön voltunk, s nemsokára a 
főváros fényei köszöntöttek 
bennünket. A sok élmény mel
lett hasznos volt ez a kirán
dulás azért is, mert fiataljaink 
jobban megismerhették egy
mást, amelyet a jövőben egyéb 
területen is kamatoztatni le
het.

HERENDI ISTVÁN

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 

Felelős szerkesztő:
Tóth Béla 

Szerkesztő:
Ragoncsa János

Szerkesztőség: 
Munkásszálló A épület I. 8. 

(Pécs, III., Hajnóczy u. 35.)
Telefon: 14-61 Vállalati: 1« 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V.

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 15-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft
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Felelős vezető: Hangos Lajos


